




آگهی ابلاغ وقت رسیدگی 

آگهی ابلاغ وقت رسیدگی و دادخواست و ضمائم به آقای شهرام بابایی  
خواهان آقای صید کریم صفری زرگرانی دادخواستی به  طرفیت خوانده 
آقای شهرام بابایی به خواسته مطالبه وجه چک که به این شعبه  ارجاع 
و به شماره پرونده کلاسه 9609988608800544 شعبه 8 حقوقی 
شورای حل و اختلاف شهرستان کرمانشاه ثبت و وقت رسیدگی مورخ 
طبق  دادگاه  دستور  حسب  که  تعیین  ساعت 17/30   1396/12/21
موضوع ماده 73 قانون آیین دادرسی مدنی به علت مجهول المکان بودن 
خواده و درخواست خواهان مراتب در یک نوبت در یکی از جراید کثیر 
الانتشار آگهی می گردد تا خوانده ظرف یکماه پس از تاریخ انتشار آگهی 
به دفتر دادگاه مراجعه و ضمن نشانی کامل خود ،نسخه ثانی دادخواست 
و ضمائم را دریافت و در وقت مقرر فوق جهت رسیدگی  در دادگاه حاضر 

گردد. 
دبیر شعبه 8 حقوقی شورای حل و اختلاف شهرستان کرمانشاه 
– صدیقه نوری 
استان کرمانشاه – شهرستان کرمانشاه – سی متری دوم – 
روبروی پارک درخشان

3 اقتصادی

وزیر نفت: 

یک ریال از بودجه عمومی را 
صرف گازرسانی نکردیم 

وزیر نفت با اشاره به بهره مندی بیش از 90 درصد کل جمعیت کشور از نعمت گاز، 
گفت: گازرسانی در کشور از محل صرفه جویی فرآورده های نفتی مایع و بدون اینکه یک 

ریال از بودجه عمومی دریافت شود، انجام شد. 
بیژن زنگنه درباره افزایش برداشت از میدان مشترک پارس جنوبی اظهار کرد: تکمیل 
فازهای باقیمانده پارس جنوبی مهم ترین اولویت ما در میدان های مشترک گازی است.

وی با بیان اینکه 6 فاز پارس اکنون در حال اجرا بوده و میانگین پیشرفت این فازها بیش 
از 90 درصد است، تصریح کرد: پنج فاز جدید پارس جنوبی سال آینده به بهره برداری 
می رسد و میزان برداشت از این میدان مشترک گازی 140 میلیون مترمکعب در روز 
افزایش می یابد. به گفته وزیر نفت، توسعه بخشی از فاز 14 پارس جنوبی به سال 98 
موکول می شود. زنگنه درباره میدان های مشترک غرب کارون نیز گفت: مقدار تولید نفت 
از میدان های عظیم غرب کارون از 70 هزار بشکه در روز در سال 92 اکنون به بیش از 
300 هزار بشکه رسیده است. وزیر نفت درباره اینکه کارشکنی آمریکا برای کند کردن 
روند امضای قراردادهای نفتی چقدر تاکنون موثر بوده است، افزود: تعداد زیادی قرارداد 
نفتی در دست مذاکره است که این مذاکرات پیش می رود، اما با کارشکنی های از سوی 
آمریکا و برخی از همسایگان روبه رو هستیم. زنگنه ادامه داد: با این شرایط باید با دقت 
کار کنیم، ما بتوانیم برنامه های را که برای توسعه میدان های مشترک و به طور کلی برای 
توسعه صنعت نفت و گاز داریم، به خوبی پیش ببریم. وی تاکید کرد: ما با همه اراده، 
دانش، تجربه و بسیج ظرفیت های  خود و کمکی که از ارکان نظام دریافت می کنیم، 

توسعه صنعت نفت را پیش می بریم.
*گاز ایران سال آینده به بصره می رود

وزیر نفت در پاسخ به این پرسش که بزرگترین و جدی ترین پروژه هایی که امیدوارید 
تا پایان امسال یا سال آینده به بهره برداری برسند، کدام پروژه ها هستند، اظهار کرد: 
صادرات گاز به بغداد امسال آغاز شد و سال آینده خط لوله صادرات گاز به بصره فعال 
می شود.  وی با بیان اینکه خط ششم سراسری که بخشی از آن امسال به بهره برداری 
رسید، سال آینده تکمیل می شود، افزود: همچنین چند واحد پتروشیمی با ارزش تولید 
نزدیک 1.6 میلیارد دلار سال آینده به بهره برداری می رسد. زنگنه با اشاره به اینکه فاز 
نخست پالایشگاه ستاره خلیج فارس امسال وارد مدار و تولید بنزین و فرآورده های دیگر 
در آن آغاز و تثبیت شد، تصریح کرد: تلاش  ما بر این است که فاز دوم پالایشگاه ستاره 
خلیج فارس تا پایان امسال و فاز سوم این پالایشگاه تا پایان سال 97 وارد مدار تولید 
شود تا به خودکفایی برسیم. وی درباره آخرین وضع شبکه گازرسانی کشور هم با بیان 
اینکه نزدیک 99 درصد جمعیت شهری از شبکه گاز استفاده می کنند، گفت: این میزان 

برای جمعیت روستایی تا پایان امسال یا اوایل سال آینده به حدود 80 درصد می رسد.
وزیر نفت با بیان اینکه تعداد جمعیت کشور که به صورت مستقیم از شبکه گاز بهره مند 
می شوند، به 95 درصد می رسد و این رقم در جهان بی سابقه است، خاطرنشان کرد: این 
کار بزرگی بود که در این سال ها از محل صرفه جویی فرآورده های نفتی مایع و بدون این 

که یک ریال از بودجه عمومی دریافت شود، انجام شد.

جزییات مصوبه 4 بندی عیدی کارکنان؛

عیدی جداگانه مدیران ممنوع است
معاون اول رییس جمهوری تصویب نامه هیات وزیران درباره نحوه پرداخت عیدی 

پایان سال کارکنان شاغل در دستگاه های دولتی را برای اجرا ابلاغ کرد. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی عمومی و قوانین مقررات معاونت حقوقی ریاست 
جمهوری، در ابلاغیه اسحاق جهانگیری آمده است: هیات وزیران در جلسه 15 بهمن 
1396 به پیشنهاد شماره 1652461 مورخ سوم بهمن جاری سازمان برنامه و بودجه 
کشور و به اسناد ماده واحده قانون نحوه پرداخت عیدی به کارکنان دولت مصوب 1374 

و ماده 75 قانون مدیریت خدمات کشوری مصوب 1386 تصویب کرد: 
1- دستگاه های اجرایی موضوع ماده 5 قانون مدیریت خدمات کشوری و ماده 5 
قانون محاسبات عمومی کشور، نیروهای مسلح، نیروهای انتظامی و قوه قضاییه و سایر 
دستگاه های اجرایی مشمول قوانین خاص مجازند به کارمندان خود رسمی، ثابت، 
پیمانی، خرید خدمت، قراردادی و موقت و اعضای هیات علمی دانشگاه ها وموسسات 
آموزش عالی و تحقیقاتی و قضات که به طور تمام وقت اشتغال به کار دارند، مبلغ ثابت 
هشت میلیون و 475 هزار ریال به نسبت مدت خدمت تمام وقت در سال 1396 به 
عنوان پاداش آخر سال )عیدی( در بهمن ماه سال جاری از محل مصوب دستگاه های 

اجرایی پرداخت کنند.
تبصره 1- پرداخت هرگونه وجه دیگری به عنوان پاداش آخر سال )عیدی( یا عناوین 
مشابه، علاوه بر مبلغ موضوع این بند توسط دستگاه های مزبور و تمام واحدهای وابسته 
و تابعه و سایر واحدهای که اجرای مقررات در مورد آنها مستلزم ذکر نام است، ممنوع 
است. ذی حسابان و مدیران امور مالی دستگاه های اجرایی مکلفند نظارت لازم را اعمال 

و موارد خلاف را گزارش کنند.
تبصره 2- پرداخت پاداش آخر سال )عیدی( موضوع این بند به کارکنان خرید خدمت، 
قراردادهای و موقت به نسبت خدمات تمام وقت آنان در سال 1396 است و در هر حال 

میزان عیدی این گونه افراد از پنجاه درصد )50٪( رقم مذکور کمتر نخواهد بود.
2- میزان پرداخت پاداش آخر سال )عیدی( بازنشستگان، مستمری بگیران، حقوق 
وظیفه از کار افتادگی، حقوق وظیفه وراث مستخدمین متوفای مشمول صندوق های 
بازنشستگی کشوری، سازمان تامین اجتماعی نیروهای مسلح و سایر صندوق های 
بازنشستگی و نیز شهدا و جانبازان از کار افتاده کلی نیز مبلغ هشت میلیون و 475 هزار 
ریال حسب مورد از محل بودجه مصوب صندوق بازنشستگی یا دستگاه اجرایی ذیربط 

قابل پرداخت است.
تبصره - عیدی بازنشستگان مشمول صندوق بازنشستگی کشوری که در سال 1396 
حق عائله مندی اولاد و بیمه خدمات درمانی آنها را صندوق مذکور پرداخت کرده، 
توسط آن صندوق قابل پرداخت است. سایر مواردی که مشمول صندوق های مندرج 
در بند 2 نیستند، از محل اعتبارات دستگاه اجرایی، سازمان یا شرکت دولتی ذیربط 

قابل پرداخت است.
3- خدمت نیمه وقت بانوان از لحاظ اجرای این تصویب نامه، تمام وقت محسوب 
می شود و معلمان حق التدریس نسبت به ساعات تدریس مشمول این تصویب نامه 

خواهند بود.
4- شرکت های دولتی موظفند از پرداخت هر مبلغی تحت عنوان پاداش آخر سال 
)عیدی( یا عناوین مشابه، علاوه بر مبلغ موضوع این تصویب نامه به مدیران و اعضای 
هیات مدیره خودداری کنند. مسئولیت اجرای این بند بر عهده مدیر عامل و سایر مدیران 
ذیربط است. سازمان حسابداری یا حسابرسان قانونی شرکت ها مکلفند نظارت لازم را 

اعمال و خلاف را گزارش کنند.

یک کارشناس اقتصادی :

بودجه پروژه های عمرانی قابل تحقق نیست 

نمی آید  نظر  به  به شرایط،  توجه  »با  است  معتقد  اقتصادی  کارشناس  یک 
یکسان سازی نرخ ارز در سال آینده رخ دهد.«

به اعتقاد بهروز هادی زنوز، کارشناس اقتصادی، »تجربه ده ها سال نشان داده 
که بودجه های ما کسری پنهان دارند.« او می گوید: »در چنین شرایطی به نظر 
می رسد بودجه پروژه های عمرانی قابل تحقق نباشد، چراکه نحوه تامین مالی آنها 
روشن نیست و بودجه نیز با کسری پنهان روبه رو است.« به گفته هادی زنوز، »در 
نحوه تامین مالی اعتبارات عمرانی اولین بار نیست که دولت می خواهد پای بخش 
خصوصی را برای مشارکت باز کند.« آنچه در ادامه می خوانید، مشروح گفت وگو 

خبرآنلاین با بهروز هادی زنوز است. 
* یکی از بخش های مهم بودجه، مربوط به پروژه های عمرانی نیمه تمامی 
است که سال ها از شروع آنها می گذرد، اما دولت به دلیل کمبود منابع 
بالای  بلند  فهرست  به  نگاهی  با  ندارد.  را  آنها  تکمیل  توانایی  مالی 
پروژه های نیمه تمام درمی یابیم که واگذاری بسیاری از این پروژه ها به 
بخش خصوصی برای تکمیل تقریبا سخت است. دولت برای غلبه بر این 
معضل، رویکرد جدیدی به نام مشارکت عمومی-خصوصی را مدنظر قرار 
داده است. فکر می کنید سرانجام این بخش از بودجه 97 چه خواهد بود؟
دولت 71 هزار پروژه نیمه تمام دارد ،این 71 هزار پروژه، 400 هزار میلیارد تومان 
برآورد شده که بار مالی دارد.این برای سال 92 بود. اما الان به گفته آقای رحمتی 
که معاون وزیر نفت است، دو برابر بار مالی دارد. تعداد محدودی از این پروژه ها ملی 
است که در بودجه مشخص هستند. بقیه پروژه ها هیچ نام و نشانی در بودجه دیده 
نشده است. بودجه مثل دستگاه رمل اسطرلاب است. اگر کسی در رابطه با بودجه 

کار نکرده باشد، نمی تواند حرف بزند.
 * ما با کاهش بودجه عمرانی در لایحه بودجه سال آینده مواجه بودیم. 
تبصره 19 لایحه بودجه نیز محل سوال است که دولت چه می خواهد کند؟
دولت اعلام کرده که 60 هزار میلیارد تومان بابت اعتبارات عمرانی پول گذاشته ام 
و در این میان، اعلام کرده که بخش خصوصی در این پروژه ها سرمایه گذاری کند 
و صندوق توسعه ملی و بانک ها نیز به بخش خصوصی تسهیلات دهد. در عین 
حال، اگر لازم باشد، سرمایه گذار خارجی نیز ورود کند تا این پروژه ها به سرانجام 
برسد. به عبارتی، این پروژه ها یتیم هستند و صاحب ندارند و پول هم نیست که 

به اتمام برسند. 
به سرانجام  را  پروژه ها  این  که  نداریم  قوی ای  بخش خصوصی  ما   *

برساند؟
ببینید، اگر این پروژه ها در حدی بود که برای بخش خصوصی اجرای آن صرفه 
پروژه ها جزو وظایف  این  از  را می کرد. یک بخشی  این کار  اقتصادی داشت، 
حاکمیتی دولت است و آنها را به بخش خصوصی نمی شود داد. تعدادی از این 
پروژه ها جزو وظایف غیرحاکمیتی است که در این پروژه ها بخش خصوصی 

می تواند ورود کند.
 * یک موضوعی که در تبصره 19 لایحه بودجه برای تشویق بخش خصوصی 
مطرح شده، این است که مشوق هایی همچون آزادسازی قیمت ها را مطرح کرده اند.
در بودجه 31 طرح جدید با اعتبار نامشخص پیشنهاد شده است. طرح های 

استانی 10 هزار میلیارد تومان را به خود اختصاص داده که 17 درصد اعتبارات 
عمرانی است. ردیف های متفرقه 30 هزار میلیارد تومان است، یعنی نیمی از بودجه 
عمرانی کشور تحت عنوان ردیف های متفرقه است. طرح های ملی نیز 19 هزار 
میلیارد تومان است. دولت اعلام کرده 835 طرح ویژه استانی دارد که اعتبارشان 
حدود 4 هزار میلیارد تومان است. در نحوه تامین مالی اعتبارات عمرانی اولین بار 
نیست که دولت می خواهد پای بخش خصوصی را برای مشارکت باز کند. تاکنون 
نیز موفق نبوده است؛ هیچ دلیلی ندارد که سال آینده نیز موفق باشد. تجربه ده ها 
سال نشان داده که بودجه های ما کسری پنهان دارند. به نظر می رسد بودجه 
پروژه های عمرانی قابل تحقق نیست، نحوه تامین مالی آنها روشن نیست و بودجه 

نیز با کسری پنهان روبه رو است.
 * یک بخش دیگری که در بودجه سال آینده مورد توجه بود، حذف 
یارانه های نقدی است. در لایحه بودجه ای که دولت تقدیم مجلس کرده 
بود، بیش از 30 میلیون نفر از دریافت یارانه باید حذف می شدند؛ اگرچه 
براساس مصوبه کمیسیون تلفیق، این لایحه دولت در رابطه با حذف یارانه 
بگیران تغییر کرد. به نظر شما مکانیزم حذف یارانه بگیران چه باید باشد؟

ببینید، مدت ها راجع به این موضوع بحث شده و از روزی هم که آقای روحانی 
در دولت یازدهم روی کار آمد، بسیاری از کارشناسان اقتصادی می گفتند طرح 
هدفمندی یارانه ها کاملا غیرهدفمند است. در ابتدا ما شاهد بودیم که در دولت 
یک کار غیرکارشناسی انجام شد و حذف یارانه های نقدی را به رأی مردم گذاشتند 
که یارانه های نقدی را می خواهید یا نمی خواهید. شاهد بودیم که اکثر مردم گفتند 
که یارانه ها را می خواهیم. مساله ای که مشخص است، این که دولت دیگر نمی تواند 
یارانه های نقدی را پرداخت کند؛ با این که رقم ثابت است و تورم نیز ارزش آن را 
کم کرده است. به همین دلیل برخی از کارشناسان معتقد بودند که به تدریج باید 
پرداخت یارانه ها هدفمند شود، اما به نظر می رسد دولت روحانی به دلیل ملاحظات 
سیاسی یارانه های نقدی را حذف نکرد. بعد هم به دنبال فشار مجلس، دولت 

موظف شد گروه های غیرنیازمند را مشخص کند.
در دوره انتخابات دولت دوازدهم نیز آقای روحانی عنوان کردند که می خواهیم 
فقر مطلق را از بین ببریم. البته این نکته وجود دارد که در هیچ کجای دنیا نمی شود 
فقر را به صفر رساند. دولت عنوان می کرد که می خواهیم قیمت حامل های انرژی 
را گران کنیم تا درآمد بیشتری کسب شود و سپس اقشاری را که تحت پوشش 
کمیته امداد و بهزیستی هستند، شناسایی کرده و برای آنها را برحسب تعداد 
اعضای خانواده سرانه تعیین کند. اما بعد از ناآرامی های اخیر، قیمت انرژی دیگر 

افزایش پیدا نمی کند.
اما این که بتوان گروه های برخوردار را از گروه های غیربرخوردار تفکیک کرد، تا 
حد زیادی می تواند عملی باشد. یک راه این است که خیلی ساده بگوییم ما فقط به 
افراد تحت پوشش بهزیستی و کمیته امداد یارانه می دهیم. معیارهای دیگری نیز 
وجود دارد. تقریبا 23، 24 بانک اطلاعاتی در رابطه با اشخاص وجود دارد که اگر 
از اطلاعات آنها استفاده کنیم، می توان نسبت به ساماندهی یارانه بگیران اقدام کرد.
 * در میان خبرها گفته می شد که یکی از راه های شناسایی افراد، 
می تواند کنترل حساب های بانکی باشد. در جریان بررسی بودجه در 

مجلس نیز دیدیم که برای حذف برخی از یارانه بگیر ها، اجازه کنترل 
حساب های بانکی افراد نیز صادر شده است.

بانک ها می گویند بیش از 90 درصد سپرده ها برای 2 درصد سپرده گذاران است. 
بنابراین با کنترل حساب های بانکی نوعی نااطمینانی به وجود می آید، چون فرار 
مالیاتی در ایران زیاد است. به نظر می آید در کشوری که مالیات بر مجموع درآمد 
وجود ندارد و فعالیت های زیرزمینی زیادی صورت می گیرد، از حساب و کتاب 
مردم خیلی دقیق نمی شود سر در آورد. ممکن است شما 10 میلیون نفر اول را به 

سادگی حذف کنید، ولی در 10 میلیون دوم یا سوم کار سخت می شود.
 * با توجه به این که ما بانک مالیاتی قوی ای نداریم، در این بخش نیز 
نمی توان از این اطلاعات برای حذف یارانه بگیران غیرنیازمند استفاده 

کرد.
ما به هرحال مالیات پردازان را داریم. از سوی دیگر، اطلاعات صاحبان سهام نیز 
وجود دارد. یا این که در حال حاضر خودروها به نام شخص و شهر و مکان استقرار 
افراد شماره گذاری می شود. کارت ملی افرد نیز وجود دارد که پشت آن کدپستی 
نوشته شده است. کدپستی گویای خیلی از مسایل است. یک تعدادی از افراد 
هم هستند که عضو اتاق بازرگانی هستند و کارت بازرگانی دارند و صادرکننده و 

واردکننده هستند.
همه این اطلاعات وجود دارد؛ منتها هماهنگ کردن این ها اهمیت دارد و امروز 

شاهدیم که هیچ سازمانی اطلاعات خود را به سازمان دیگر نمی دهد. 
 * یک بخش دیگری که در بودجه مورد توجه است، افزایش حدود 
6.7 درآمدهای مالیاتی است. با توجه به این که درآمدهای مالیاتی در 
سال جاری محقق نشد، امکان تحقق درآمد مالیاتی در سال آینده وجود 

دارد؟ آیا عدد مورد نظر خوشبینانه است؟
در لایحه بودجه دولت با اجزای درآمدهای مالیاتی رفتارهای متفاوتی شده بود. 
مالیات اشخاص حقوقی، یعنی شرکت ها اعم از شرکت های دولتی و خصوصی 
نسبت به سال 96 مختصری کم شده است. مالیات اشخاص حقوقی 36.7 هزار 
میلیارد تومان بوده که در لایحه بودجه 36 هزار میلیارد تومان شده است. اما 
مالیات بر درآمد 13 درصد نسبت به سال 1396 افزایش یافته است. نسبت 
به پیش بینی عمکرد سال 1396 نیز به نظر می رسد 18 درصد افزایش یافته 
است. مالیات بر ثروت نیز که رقم خیلی مهمی است، 21 درصد افزایش دارد. 
مالیات های مستقیم هم که به طور عمده حقوق و دستمزد است، نسبت به 
پیش بینی بودجه 4 درصد، اما نسبت به عملکرد 14 درصد افزایش دارد. مالیات 
بر واردات 15 درصد نسبت به پیش بینی عملکرد افزایش پیدا کرده و مالیات 
غیرمستقیم نیز 19 درصد افزایش یافته است. در مجموع رشد مالیات ها به قیمت 
جاری معادل تورم است، اما اگر نسبت به پیش بینی عملکرد در نظر بگیرید، 17 

درصد است.
  * این جا این سوال پیش می آید که اگر امسال هم تورم 10 درصد باشد، 
آیا رشد درآمد مالیاتی خواهیم داشت؛ یا این که باید به گروه هایی فشار 

وارد کنیم؟
به نظر می آید دولت مالیات غیرمستقیم را می خواهد افزایش دهد. دولت به جز 
واردات تصمیم ندارد نرخ مالیات را افزایش دهد؛ شاید به دنبال این است که کارایی 
وصول مالیات را افزایش دهد. نکته ای که وجود دارد، این است که دولت به دنبال 

این است که معافیت های مالیاتی را کم کند؛ به خصوص برخی نهادها و بنیادها.
 * نرخ ارز در بودجه 3 هزار و 500 در نظر گرفته شده است. آیا این رقم 

منطقی است؟
خیر، با توجه به این که نرخ ارز حدود 4 هزار و 600 است، به طور طبیعی قیمتی 
که مدنظر است، معقول نیست. از سوی دیگر، به نظر نمی آید یکسان سازی نرخ ارز 
در سال آینده رخ دهد. بنابراین بخشی از کسری بودجه را دولت از محل افزایش 

نرخ ارز تامین خواهد کرد.
باید  ارز  برای یکسان سازی نرخ   * تاکنون دولت عنوان می کرد که 
منابع ارزی کافی وجود داشته باشد. در این شرایط تصور می کنید امکان 

یکسان سازی نرخ ارز وجود دارد؟
یکسان سازی نرخ ارز به این معناست که شما نرخی را اعلام کنید که بازار در 
آن نرخ به تعادل برسد. در مواقع لزوم نیز مداخله ای صورت می گیرد. به این معنا 
که با توجه به نقدینگی فراوانی که به اقتصاد تزریق شده و کاهش نرخ سود بانکی، 
این خطر وجود دارد که اگر سرعت گردش پول افزایش پیدا کند، چون در بازار 
دارایی های دیگر رکود وجود دارد، هجوم برای خرید ارز افزایش پیدا کند. دولت 
یا باید از نرخ ارزی که اعلام کرده، دفاع کند که ذخایر کافی ندارد در بازار بریزد، 
یا این که به افزایش قیمت ارز تن بدهد که آن زمان انتظارات تورمی بالا می رود 
و از آن طرف، نرخ تورم افزایش می یابد و این موضوع نارضایتی مردم را ایجاد 
می کند. این در حالی است که اتاق های بازرگانی تمایل دارند نرخ ارز بالا رود، 
چون صادرات افزایش می یابد. اما بعد دیگر این است که رفاه مردم و دستمزدهای 

واقعی پایین می آید.

در حالی که حجم نقدینگی در کشور از ابتدای امسال با رشد 
15.3 درصدی در پایان آذر ماه به 14 تریلیون و 450 هزار و 
100 میلیارد ریال رسید، رشد سالانه آن رو به کاهش بوده و 

به 22 درصد رسیده است. 
به مجموع پول و شبه پول، نقدینگی گفته می شود؛ هرچه 
رشد نقدینگی بیشتر شود، تقاضا برای کالا و خدمات بیشتر 
شده و چون در کوتاه مدت عرضه کالا و خدمات محدود است، 
منجر به تورم می شود؛ از این رو یکی از ابزارهای سیاستگذاران 
پولی برای مقابله با تورم، کاهش رشد نقدینگی در جامعه است.
با این حال نسبت پول و شبه پول که اجزای نقدینگی را 
تشکیل می دهند، نیز باید متناسب باشد؛ هرچه میزان شبه 
پول که همان حساب های دیداری نزد بانک ها و موسسات 
اعتباری است بیشتر باشد، یعنی اینکه منابع بیشتر نزد بانک 

ها حبس شده است.
کارشناسان اقتصادی بر این باورند هرچه سهم شبه پول در 
نقدینگی کمتر شود و سپرده های بانکی با بهبود فضای کسب 
و کار به سمت تولید هدایت شوند، می توان به تحقق رشد 
اقتصادی و اشتغال پایدار امیدوار بود و اثر تورمی نقدینگی بر 

اقتصاد نیز کمتر می شود.
آخرین آمار از وضعیت نقدینگی در پایان آذر ماه حکایت از آن 
دارد که سهم شبه پول در حجم نقدینگی به عدد هزار و 734 
میلیارد و 400 میلیون ریال و سهم شبه پول به 12 تریلیون و 

715 هزار و 700 میلیارد ریال رسیده است.
بنابراین حجم پول در یکسال منتهی به آذر ماه امسال 12.6 
درصد و از ابتدای امسال 6.4 درصد رشد داشته اما شبه پول 
در مقایسه با آذر پارسال 23.4 درصد و از ابتدای امسال 16.6 

درصد رشد کرد.

هر چند کارشناسان اقتصادی به رشد نقدینگی بویژه بخش 
شبه پول آن نقد دارند و معتقدند که این رویه سبب حبس 
بیشتر پول در نظام بانکی می شود در حالی که باید به سمت 
تولید و سرمایه گذاری هدایت شود اما نگاهی به میزان رشد 
نقدینگی نسبت به سال گذشته از کاهنده شدن این رشد 

حکایت دارد.
حجم نقدینگی در آذر ماه 95 نسبت به آذرماه سال قبل آن 
)94( برابر 28.1 درصد رشد داشت و از ابتدای پارسال طی 9 
ماه برابر 16.5 درصد رشد کرد؛ بنابراین میزان نقدینگی در 
مقایسه با همین مدت، سال گذشته رشد کمتری داشته است.
نکته قابل تامل اینکه از ابتدای آذر ماه بانک مرکزی تصمیم 
کمیته منتخب سران سه قوه برای ساماندهی سپرده گذاران 
و  ایرانیان  البرز  توس،  افضل  فرشتگان،  غیرمجاز  موسسات 
وحدت آرمان را با اختصاص 115 هزار میلیارد ریال اعتبار 
کلید زد و انتظار می رفت با این کار، حجم نقدینگی رشد 

بالایی را تجربه کند.
الزام  بخشنامه  امسال  ماه  شهریور  در  چند  هر  همچنین 
رعایت نرخ های سود به شبکه بانکی کشور ابلاغ شد و برخی 
کارشناسان بر این باور بودند که این کار سبب خروج سرمایه از 
بانک ها به سمت بازارهای موازی می شود اما آنگونه که آمارها 
نشان می دهد، همچنان رشد شبه پول گوی سبقت را از رشد 

پول در محاسبات نقدینگی ربوده است.
* روند نقدینگی از ابتدای امسال 

ابتدای  از  همچنین نگاهی به میزان رشد سالانه نقدینگی 
امسال نشان می دهد که این شاخص سال 96 را با رشد 
23.7 درصدی در فروردین آغاز کرد و در ماههای اردیبهشت 
و خرداد به 24.1 درصد رشد رسید اما در فصل تابستان به 

ترتیب رشد سالانه 23.3 درصد، 24.3 درصد را ثبت کرد اما 
پس از آن کاهنده شد. در این روند حجم رشد سالانه نقدینگی 
در شهریور ماه 23.8 درصد، مهر ماه 23.3 درصد و آبان ماه 
22.6 درصد را ثبت کرد و در نهایت در آذر ماه گذشته به 22 

درصد تنزل کرد.
با این حال بررسی تغییر نقطه به نقطه نقدینگی از ابتدای 
امسال نشان می دهد که این شاخص در آذر ماه به بالاترین 
میزان خود طی 9 ماه گذشته رسیده است؛ این شاخص در 

فروردین ماه نسبت به اسفند ماه 95 برابر 0.9درصد رشد کرد 
اما این میزان رشد در ماه های اردیبهشت و خرداد به 2.8 
درصد و 4.9 درصد رسید. در فصل تابستان شاهد رشد 6.4 
درصدی نقدینگی نسبت به اسفند ماه بودیم و این روند در 
مرداد به 9 درصد و در شهریور ماه به 10.9 درصد افزایش 
یافت. در ماه های فصل پاییز نیز میزان رشد نقدینگی بر مدار 
رشد بود ؛ در مهر ماه نسبت به ابتدای سال 11.9 درصد، در ماه 

آبان 13.6 درصد و در آذر ماه 15.3 درصد رشد کرد.

رشد نقدینگی کاهنده شد 

به اعتقاد یک کارشناس حوزه کار مشکل بیکاری و اشتغال در کشور تنها پول نیست که با اختصاص وام و تسهیلات آن را حل کنیم. او به 
دولت پیشنهاد کرد که برای تامین منابع اشتغال، بنگاه های دولتی را به بخش خصوصی واگذار کند.

علی اکبر لبافی در گفت وگو با ایسنا، درباره پیشنهاد جایگزین تبصره 18 بودجه سال 1397 )افزایش قیمت حامل های انرژی( به منظور تامین 
منابع اشتغال در سال آینده ابراز عقیده کرد و گفت: شخصا معتقدم مشکل امروز اشتغال پول نیست و اینکه تصور کنیم اگر در یک شهر یا روستا 

پول تزریق کنیم تا اشتغال ایجاد شود، تصور اشتباهی است.
وی ادامه داد: مشکل امروز بازار کار و اشتغال کشور تنها توزیع منابع بانکی و تسهیلات نیست که ما احساس کنیم در قالب پرداخت وام و 

تسهیلات در بخش روستایی و عشایری می توانیم مشکل بیکاری در کشور را حل کنیم.
این کارشناس حوزه کار با اشاره به تبصره 18 بودجه سال 1397 گفت: به موجب این تبصره قرار بود قیمت حامل های انرژی افزایش یابد 
تا درآمد حاصله صرف اشتغالزایی در کشور شود ولی مجلس با این تبصره پیشنهادی مخالفت و منابع دیگری را جایگزین آن کرد که آخرین 

پیشنهاد استفاده از کمکهای فنی و اعتباری بودجه های عمرانی است.
لبافی متذکر شد: کمکهای فنی و اعتباری به منابع 20 درصدی بودجه عمرانی استانها اختصاص دارد ولی معتقدم نمی توانیم روی آن حساب 
کنیم. در حال حاضر بودجه کل کشور از دو محل مالیاتها یا فروش نفت تامین می شود که 80 درصد بودجه مربوط به هزینه های جاری است و 
تنها 20 درصد به بودجه های عمرانی اختصاص دارد و ممکن است از این 20 درصد هم سالی 40 درصد تحقق پیدا کند لذا منابع پایداری برای 
اشتغال نیست که بخواهیم روی آن حساب کنیم. وی خاطرنشان کرد: یکی از منابعی که می توان برای ایجاد اشتغال در سال آینده پیش بینی 
کرد واگذاری  بنگاه های دولتی به بخش خصوصی است. اگر دولت به سمت کوچک سازی برود و سرمایه های ثابتی که در اختیار دارد بفروشد 
نتیجه بهتری می گیرد. به گفته این کارشناس حوزه کار، امروز دولت ها گران اداره می شوند و هزینه یک فعالیت در بخش دولتی با بخش 
خصوصی متفاوت است لذا دولت بخشهایی که تملک دارد باید بفروشد و این مساله در برنامه ششم توسعه پیش بینی شده تا دولت بخشی از 

شرکتها و بنگاههایی که زیان ده هستند به بخش خصوصی واگذار و آنها را سودده کند.

نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس با تاکید بر ضرورت تخلیه حباب قیمت مسکن و واقعی شدن نرخ ها، افزود: مسکن باید به سمت و سوی 
مناسبی در جهت آرامش بازار هدایت شود.

مجید کیان پور با بیان اینکه باید مصرف کننده واقعی وارد بازار مسکن شود، اظهارداشت : اینکه واسطه ها و آن هایی که به دنبال سوداگری 
در بازار هستند به این بازار ورود کنند به طور حتم وضعیت را بدتر می کند.

وی با اشاره به تعدیل نرخ سود بانکی و تاثیرگذاری آن بر بازار مسکن، افزود: سرمایه های سرگردان به دنبال یک بازار موازی و جایگزین هستند 
از این رو بهترین مکان برای هدایت سرمایه ها بازار مسکن است.این نماینده مردم در مجلس دهم، با بیان اینکه نباید اجازه دهیم که مسکن به 
هر سمت و سویی که می خواهد هدایت شود، تصریح کرد: باید این بازار به سمت آرامش و شکستن حباب نرخ ها حرکت کند.کیان پور ادامه 
داد: رونق خرید و فروش مسکن را نباید با بالا رفتن قیمت اشتباه کرد زیرا با حبابی شدن نرخ ها خریدار متضرر می شود.نایب رئیس کمیسیون 
عمران مجلس شورای اسلامی، یادآور شد: با اظهارنظرهای کارشناسانه در بحث مسکن به زودی حباب نرخ ها شکسته شده و آرامشی در بازار 

حاکم خواهد شد.
 نماینده مردم درود و ازنا در مجلس شورای اسلامی، با تاکید بر اینکه مسکن 30 درصد اقتصاد کشور را به خود مشغول کرده و بیش از 320 
شغل مسشتقیم و هزار شغل غیر مستقیم را در بر می گیرد، تصریح کرد: برنامه مداری در حوزه مدیریت بازار مسکن می تواند یک نقش به سزایی 
در رونق اقتصاد کشور داشته باشد.کیان پور ادامه داد: بهترین کاری که ما می توانیم انجام دهیم این است که با برنامه ریزی بازارهای موازی را 
متاثر از بخش مسکن کنیم نه اینکه مسکن متاثر از آن ها حرکت کند. وی با اشاره به افزایش نرخ ارز و تاثیرگذاری آن بر بازارهای موازی، تصیح 
کرد: این افزایش مقطعی بوده و قطعا با کنترلی که دولت و بانک مرکزی اعمال می کند یک روند کاهشی در پیش خواهد گرفت از این رو بر بازار 
مسکن به صورت مستقیم تاثیر دارد.این نماینده مردم در مجلس دهم، با بیان اینکه نقش اظهارنظرهای مسئولان در وضعیت آتی بازار مسکن 
تاثیرگذار است، گفت: یک نقش اساسی که ما به عنوان مسئولان داریم این است که باید در اظهارنظرهای خود دقت نظر داشته و اظهارنظر ما 

نباید باعث شود که مسکن به سمت بی نظمی یا رشد حباب قیمتی حرکت کند.

یک کارشناس مطرح کرد:

مشکل اشتغال فقط پول نیست!
نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس تاکید کرد 

ضرورت واقعی شدن نرخ مسکن
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رفتارهایی که در شان فوتبال نیست؛

آتش »جادوگر« به جان علی کریمی
بازیکنی که در چمن سبز نمایشی چشم نواز داشت و لحظات شادی را برای 
فوتبالدوستان و مردم ایران ساخته بود و لقب »جادوگر« را دریافت کرد، حالا 

آتش به جان خودش انداخته است. 
چه کسی می تواند منکر توانایی های فنی علی کریمی در زمین شود؟ چه 
کسی می تواند منکر این شود که او یکی از مردان تکرار ناشدنی فوتبال ایران در 
مستطیل سبز است؟ چه کسی می تواند منکر شود که او یکی از محبوب ترین و 
پرافتخارترین مردان فوتبال ایران است؟ او سالها در تیم ملی و تیم های اروپایی 

بازی کرد و برف مونیخ را هم با بایرن دید.
علی کریمی شاید می توانست چند سال دیگر هم به فوتبالش ادامه دهد اما 
هر اتفاقی افتاد احساسی تصمیم گرفت و خداحافظی کرد و بازهم احساسی 
تصمیم گرفت و برگشت و در نهایت هم در یکی از همین تصمیمات رفت و به 

زمین برنگشت!
از همان زمان می شد پیش بینی کرد که او تصمیمات احساسی بیشتری 
خواهد گرفت اما نمی شد پیش بینی کرد که علی کریمی تیشه بردارد و به ریشه 

همه آن محبوبیت و همه آن »خوب بودن فنی« بزند. 
او کلاس های مربیگری را هم رفت و وارد عرصه مربیگری شد اما هنوز جای 
پایش خشک نشده زیر پایش را خالی کرده است. او حرف هایی می زند و ر 
فتارهایی می کند که نه در شان خودش است و نه در شان فوتبال. پرت کردن 
میکروفن یک برنامه پربیننده و توهین به یک روزنامه نگار پیشکسوت که همه 
اهالی این صنف بر پاک بودنش صحه می گذارند، اتهامات پرتعداد به شخص اول 

فوتبال و سایر مسئولان فدراسیون و ...بخشی از رفتارهای اوست. 
اینکه اشتباهات داوری برای هر تیمی رخ دهد امری طبیعی در فوتبال است اما 
آیا هر مربی که داور علیه تیمش بود باید بیاید و از ادبیاتی ناشایست استفاده کند 
و دیگران را متهم به دلالی و باندبازی کند؟ از علی کریمی که سالها در فوتبال 
اروپا حضور داشته و رفتارهای حرفه ای را دیده توقع می رود حداقل آموخته 
هایش از مهد فوتبال جهان را در لیگ برتر جاری کند و الگویی باشد برای مربیان 

دیگر که رنگ اروپا را هم ندیده اند.
اما ظاهرا علی کریمی زمان حضور در اروپا چشمش را بر رفتار مربیان بسته و 
حداقل ها را هم یاد نگرفته است. او به جای اینکه تمرکزش روی مسائل فنی 
تیمش باشد مدام در حال پُست گذاشتن و خط و نشان کشیدن برای مسئولان 

فدراسیون و دیگران است. 
منکر این نیستیم که اشتباهات داوری نیست و باندبازی نیست و یا برخی به 
دنبال منافع شخصی و دوستانشان نیستند، اما حرف مان این است که هر کاری 

روش و چارچوب خودش را دارد و باید از راهش وارد شد.
کاپیتان پیشین تیم ملی فوتبال ایران، بهترین بازیکن آسیا، بازیکن پیشین 
بایرن مونیخ آلمان و ... آیا باید رفتارهایش در حد تیم های محلی باشد؟ آیا باید 
برخوردهایش مثل درگیری های خیابانی باشد؟ آیا او در کارش بی عیب و نقص 
است و مسئولان و خبرنگاران پر از عیب و ایراد هستند؟ آیا او نباید یاد بگیرد که 

برای نقد کردن ادبیات مناسب داشته باشد و ادب را رعایت کند؟
مگر محمد دادکان تندترین انتقادات را از مسئولان فدراسیون فوتبال، مسئولان 
وزارت ورزش و حتی ریاست جمهوری ندارد؟ چرا کسی به او خرده نمی گیرد؟ 
چون دادکان راه و رسم انتقاد کردن را بلد است و ادبیاتش را هم می داند و به 

کسی بی احترامی نمی کند. 
علی کریمی اگر می خواهد آتش به جان خودش نیندازد بهتر است از نظرات 
مشاورانی دلسوز استفاده کند و هر حرفی را به زبان نیاورد و هر رفتاری را 
انجام ندهد چرا که او می خواهد سالها در این فوتبال مربیگری کند. نباید جا 
پای افرادی بگذارد که همین روش را در پیش گرفتند و حالا در کنج خانه جا 

خوش کرده اند.
قبل از هر کسی علی کریمی باید مراقب خودش باشد. اتفاقی که این روزها 
نمی افتد و همه هوای او را دارند اما کریمی با تیشه بالای سر خودش ایستاده 

است و با قدرت به ریشه اش ضربه می زند.

علی دایی :

بازی با ذوب آهن در حکم یک فینال است 
سرمربی تیم فوتبال سایپا با بیان اینکه بازی این تیم با ذوب آهن در حکم 

یک فینال است، گفت: تلاش می کنیم این فصل سهمیه آسیایی را کسب کنیم. 
علی دایی در نشست خبری پیش از بازی سایپا با ذوب آهن که بعدازظهر دیروز 
در سازمان لیگ برگزار شد، گفت: با تیمی بازی داریم که در نیم فصل دوم نتایج 
قابل قبولی کسب کرده است ولی با تمام احترامی که برای ذوب آهن قائلم، 
به سه امتیاز فکر می کنیم. مطمئنا بازی سختی داریم ولی نمی خواهیم روند 
بردهایمان را از دست بدهیم. بازی فردا حکم فینال را دارد. فاصله ما با ذوب آهن 

سه امتیاز است و اگر ببریم خودمان را به ذوب آهن می چسبانیم.
سرمربی سایپا درباره اینکه بازی تیمش با ذوب آهن 6 امتیازی است، گفت: 

بازی فردا از 6 امتیاز هم گذشته است. بازی حساسی است. 
وی در خصوص جذب مدافع غنایی گفت: بازیکنی که گرفتیم، 7 سال در 
باشگاه های غنا بازی کرده است و سال گذشته جزو سه مدافع برتر غنا بوده 
است. او یک بازی ملی هم به عنوان بازیکن تعویضی مقابل آمریکا به میدان رفته 
است.  دایی افزود: او در تیم دوم غنا هم بازی کرده و قهرمان آفریقا شده است. 
این بازیکن می تواند به ما کمک کند ولی تا الان آی.تی.سی او صادر نشده است.
وی در خصوص اینکه آیا می دانست این مدافع پلیس بوده است؟ تصریح کرد: 
او از نظر فنی توانایی بالایی دارد و جزو بازیکنان با اخلاق و خوب است و جایش 
را راحت بین بازیکنان دیگر باز کرده است. این بازیکن حرفه ای تمرین می کند.
سرمربی سایپا در خصوص مشکلات دفاعی این تیم و برنامه اش برای مهار 
مرتضی تبریزی مهاجم ذوب آهن گفت: در هفته های اخیر گل آنچنانی دریافت 
نکرده ایم. سعی کرده ایم دفاع را از جلو شروع کنیم. همین باعث شده تیم های 
حریف به ما درست فشار نیاورند. مطمئن باشید فردا می رویم که برنده باشیم 
و گل هم نخوریم. دایی واکنش علی کریمی به اشتباهات داوری در هفته های 
اخیر و اینکه بعضی از کارشناسان می گویند این کار را همانند علی دایی برای 
تحت تاثیر قرار دادن داوران انجام می دهد، گفت: من کار خودم را انجام می 
دهم و به هیچ عنوان سعی نکرده ام داور را تحت تاثیر قرار بدهم. ما از حقمان 
دفاع کرده ایم و این یک چیز طبیعی است. کجای دنیا دیده اید یک مربی ساکت 
باشد؟ همه دارند اعتراض می کنند! این جزئی از زیبایی های فوتبال است! شما 
ربات نیستید که عکس العمل نشان ندهید. ما چند مسابقه است که نه به داوری 
کاری داریم و فقط کار خودمان را انجام می دهیم. خیلی اوقات از داور ناراضی 
بودیم ولی با سوت داور همه چیز تمام شده است.  وی تاکید کرد: حداقل 10 
امتیاز را به خاطر اشتباهات داوری از دست داده ایم ولی آیا کاری از دست ما بر 
می آید. من کاری به حرف کارشناسان ندارم و فقط کار خودم را انجام می هم. 

در این موارد حق را گفته ام و بعدها به همه ثابت شده است. 

"باید مجسمه علی کریمی و دایی را بسازند"

کعبی: فوتبال ایران آلوده و کثیف است
بازیکن سپیدرود می گوید همیشه حامی افرادی مانند علی کریمی، علی دایی 

و تمام کسانی که در فوتبال ایران زحمت کشیدند، است.
حسین کعبی در گفت وگو با ایسنا، درباره شرایط تمرین سپیدرود گفت: خدارا 
شکر تمرین شادابی داشتیم. ما وضعیت خوبی داریم و ان شاءالله بتوانیم در بازی 
فردا )پنج شنبه( سه امتیاز بازی را کسب کنیم. بازی فردا بازی سنگینی است و 
کار سختی را پیش رو داریم. بازیکنان هم قسم شدند که به خاطر شرایط تیم 
و آقای کریمی سه امتیاز بازی را بگیریم. البته یک امتیاز هم برای ما حکم سه 

امتیاز را دارد.
او درباره اتفاقاتی که در هفته اخیر برای علی کریمی سرمربی سپیدرود رخ 
داده اظهار کرد: 100 درصد حامی علی کریمی هستم. البته من از قبل حامی 
علی کریمی، علی دایی و تمامی افرادی که در فوتبال ما زحمت کشیدند بودم. 
افرادی که در ورزشگاه به علی دایی فحش می دهند باید بدانند که ناموس علی 
دایی ناموس ما است. علی دایی باید مجسمه اش ساخته شود. علی کریمی باید 
مجسمه اش ساخته شود اما به او حمله می کنند. من شخصا از این افراد حمایت 
می کنم البته این افراد به حمایت من نیاز ندارند. در حال حاضر تمام تمرکز من 
به فوتبال است و به حواشی فکر نمی کنم. من 1000 بار حتی اگر من را محروم 
کنند می گویم که تا آخر پشت علی کریمی، علی دایی و کسانی که در فوتبال 
ما زحمت کشیدم هستم. چه وضعی است که الان همه به علی کریمی حمله 
کردند؟  بازیکن سپیدرود در پایان تصریح کرد: پارسال چند بار با داوری سر تیم 
ما را بریدند اما الان چه شده که همه علیه علی کریمی مطلب می گذارند؟ همه 
ما می دانیم که فوتبال ما آلوده و کثیف است. مطمئن باشید من بعد از لیگ برتر 

می توانم صحبت کنم و از جریمه و گرفتن حکم جلب نمی ترسم.

محمد مومنی هدایت تیم فوتبال صبای قم را در دست 
گرفت تا هفتمین مربی نیمکت صبا در این فصل شود. 

رکورد شکنی های صبای قم در عرصه فوتبال جهان 
ادامه دارد و اکنون صبا هفتمین سرمربی خود را در این 
فصل منصوب کرده و قرار است در ادامه فصل با محمد 
مؤمنی بر روی نیمکت خود به جنگ حریفان برود. محمد 
مؤمنی روز سه شنبه برای نخستین بار در تمرین صبا 
شرکت کرد در حالی که  وی برای بار دوم به چمن 
حیدریان قدم گذاشت به طوری که  بار اول در قامت 
مربی تیم هامون سازه زاهدان در لیگ 2 به قم آمد تا با تیم وحدت قم روبرو شود. حضور مؤمنی در قم یکی از آخرین 
تلاش ها برای تغییر در روند صبا است اما مأموریت محمد مؤمنی در قم ماموریتی غیر ممکن به نظر می رسد و تقریباً 
تمامی کارشناشان و اهالی فوتبال امید خود را از بقای صبا قطع کرده اند و می گویند صبا در هفته های باقی مانده لیگ 
یک فقط برای حفظ شخصیت خود بازی خواهد کرد. محمد مؤمنی بازیکن سال های دور فوتبال ایران در ترکیب 
استقلال و سایپا است. وی با کسب عنوان آقای گلی لیگ در ترکیب تیم منحل شده پلی اکریل اصفهان در فوتبال ایران 
چهره شد و بر سر جذب وی بین استقلال و پرسپولیس رقابت در گرفت و استقلال در میانه راه، مؤمنی را از پرسپولیس 
ربود. حالا مؤمنی به عنوان یک مربی در سطوح لیگ یک و دو ایران در حال تجربه اندوزی است و باید در تیمی مربیگری 

کند که در بدترین دوران حیات خود به سر می برد و از ابتدای فصل تاکنون بارها و بارها دچار نغییر مربی شده است.

'مهدی قائدی' بازیکن بوشهری تیم استقلال تهران پس از 10 روز بستری 
در مرکز درمانی شهدای خلیج فارس بوشهر روز چهارشنبه برای گذراندن دوره 
نقاهت خود از این بیمارستان مرخص شد.  معاون درمان بیمارستان شهدای 
خلیج فارس بوشهر گفت: پس از حادثه رانندگی قائدی به دلیل خون ریزی 
داخلی، تحت عمل جراحی قرار گرفت و به مدت 9 روز دربخش مراقبت های 
ویژه این بیمارستان زیر نظر تیم پزشکی قرار داشت.  جعفر زارعی زاده در گفت 
وگو با ایرنا افزود: با توجه به اینکه بیمار در این مدت با ارائه مراقبت های ویژه 
هیچ مشکلی نداشت براساس تصمیم تیم درمان مرخص شد.  وی اضافه کرد: 
برهمین اساس ادامه روند درمانی قائدی به صورت سرپایی انجام می شود.  زارعی 
زاده اضافه کرد: با توجه به اینکه دوره نقاهت حداقل یک ماه به طول می انجامد 
در این مدت قائدی از انجام هرگونه کارهای سنگین منع و به استراحت مطلق 
توصیه شده است.  درحادثه واژگونی خودرو ام وی ام در بلوار امام علی )ع( شهر 
بوشهر که ساعت 1:30 بامداد نهم بهمن ماه جاری رخ داد پنج نفر مصدوم شدند 
که سه نفر از آنها بطور درمانی سرپایی مرخص و مهدی قائدی در بیمارستان 
بستری و جراحی شد و مرحوم احمدرضا شاکر که براثر ضربه به سر مرگ مغزی 
شده بود با موافقت والدین و خانواده نیک اندیش شاکر اعضای بدنش به هشت 
بیمار نیازمند پیوند اهدا شد.  قائدی هافبک بوشهری تیم استقلال برای پیگیری 

وضعیت تحصیلی اش در دانشگاه بوشهر به این شهر سفر کرد. 

مهدی قائدی از بیمارستان ترخیص شد 

برنامه تیم فوتبال استقلال تهران برای دیدار با الریان قطر و 
الهلال عربستان در لیگ قهرمانان آسیا مشخص شد. 

کاروان استقلال صبح یکشنبه تهران را به مقصد دوحه برای 
دیدار با الریان ترک خواهد کرد و پس از برگزاری این دیدار، 
یک اردوی آماده سازی در شهر دوحه تا پیش از دیدار با الهلال 

عربستان برگزار می کند.
امیدابراهیمی، بهنام برزای، خسروحیدری، فرشید اسماعیلی، 
فرشید باقری، جابر انصاری، مامه تیام، داریوش شجاعیان، 
روزبه چشمی، سید حسین حسینی، مهدی رحمتی، لئوناردو 
میلاد  قربانی،  علی  کریمی،  محسن  غفوری،  وریا  پادوانی، 
زکی پور، آرمین سهرابیان، مهدی قائدی، ارشیا بابازاده، سرور 
جپاروف، پژمان منتظری، بویان نادینوف، سید مجید حسینی 
و امید نور افکن بازیکنانی هستند که برای استقلال در لیگ 
قهرمانان آسیا می توانند با نظر »وینفرد شفر« سرمربی استقلال 

بازی کنند. 
استقلال تهران در لیگ قهرمانان آسیا با تیم های الهلال 

عربستان، العین امارات و الریان قطر همگروه است. 

برنامه استقلال برای دیدار با الریان 
قطر و الهلال مشخص شد

هفتمین مربی در نیمکت صبا؛

»محمد مومنی« سرمربی تیم فوتبال صبای قم شد
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نقش دلالان در فوتبال ایران 

 محمدمهدی موذن 

نقل و انتقالات بازیکنان خارجی در فوتبال همیشه بهترین فرصت برای باشگاه 
ها، تیم ها و بازیکنان است تا ازاین راه برای رشد و پیشرفت استفاده کنند. اما 
ورود تعداد زیادی از بازیکنان بی کیفیت خارجی در ادوار رقابت های لیگ برتر 
باشگاه های ایران و خسارت های به جا مانده از آنها، نشان از رد پای دلال ها در 

این مصائب دارد. 
قطعا در هر رقابت گروهی به ویژه فوتبال، تیم ها برای رسیدن به موفقیت به 
دنبال بر طرف کردن نقاط ضعف خود و تقویت پست های لازم برای رشد هستند 
که یکی از گزینه های راحت تر برای رسیدن به این هدف استفاده از بازیکنانی 
کارآمد و فراتر از سطح سایر تیم ها است. البته در کنار نفعی که اکثر بازیکنان 
از این جابه جایی بدست می آورند، باشگاه های به دلیل گرفتن مبالغی که برای 
دادن رضایت نامه بازیکن و یا پولی که در ازای فروش آنها نصیبشان می شود، 

به سود دهی می رسند.
اما در این بین دلالان فوتبالی یا همان واسطه ها کشورمان نیز از آب گل آلود 
نقل و انتقالات بازیکنان به خوبی سود می رسند و برای پر گرفتن جیب خود، 
بدون توجه منافع کشور و ارزش حقیقی بازیکن خارجی در پی عقد قرارداد 
آنها با تیم های ایرانی هستند. همچنین رصد غیرکارشناسی بعضی از باشگاه ها 
برای تشخیص سره از ناسره بازیکنان از نظر کیفیت و سودی که بعضی از همین 
افراد درون خانواده باشگاه ها منتفع می شوند، سبب شده بازیکنان بی کیفیت با 
قراردادهای میلیاردی راهی لیگ ایران شده و پس از نمایش ضعیف خود با فشار 
رسانه ها، هواداران و خود سرمربی از تیم جدا شوند.  اما قصه از آنجایی آغاز می 
شود که باشگاه از پرداخت طلب میلیاردی این بازیکنان طفره می رود و آنها نیز 
برای گرفتن حق خود، شکایت به کنفدراسیون فوتبال آسیا برده و دردسرهای 
زیادی از جمله محرومیت از لیگ قهرمانان آسیا و پنجره های نقل و انتقالاتی تا 
کسر امتیاز و محکوم شدن به پرداخت آن طلب با سودش را برای باشگاه های 

ایرانی بوجود می آورند.
در لیگ برتر فوتبال باشگاه های تراکتورسازی، پرسپولیس، استقلال تهران و 
پدیده شاید بیشترین آسیب را از جذب بازیکنان بی کیفیت و مشکلات پس از 
آن نصیبشان شد.  تراکتورسازها که نیم فصل دوم لیگ قبل و زمانی که قصد 
داشتند کارت بازی »سجاد شهباززاده« را دریافت کند در سیستم نقل و انتقالاتی 

کنفدراسیون فوتبال آسیا با اخطاری مبنی بر محرومیت نقل و انتقالاتی از دو 
پنجره به دلیل پرداخت نکردن مطالبات »ژائو ویلا« مواجه شدند تا آب سردی 
بر پیکره باشگاه ریخته شود. جالب اینجا بود که این باشگاه قبل از متوجه شدن 
محرومیت خود با سه بازیکن یعنی »امیدعالیشاه«، »احمد نوراللهی« و »هاشم 
بیگ زاده« قرارداد بسته و چهار بازی نیز از آنها استفاده کرده بود. ژائو ویلا، 
بازیکن پرتغالی تراکتورسازی در سال 91 طبق خواسته »تونی اولیویرا« سرمربی 
وقت تیم تراکتورسازی راهی تبریز شد و قراردادش با این باشگاه امضاء کرد. اما 
وی پس از تنها 164 دقیقه بازی برای سرخ پوشان تبریزی در پایان نیم فصل 
اول لیگ یازدهم از این تیم جدا شد. نکته این جاست که رقم عجیب قرارداد 
این بازیکن 680 هزار دلار بود که در زمان امضاء قرارداد 107 هزار دلار آن 
را دریافت کرد و برای دریافت مابقی آن نیز شکایت به دادگاه برد تا سرانجام 
باشگاه تراکتورسازی محکوم به محرومیت از دو پنجره نقل و انتقالاتی شود. این 
محرومیت سبب شد تا »امیر قلعه نویی« و »یحیی گل محمدی« سرمربیان 
اسبق این تیم با دردسرهای زیادی در جذب بازیکن مواجه شوند تا آنجا که 
سرانجام گل محمدی مجبور به جدایی از جمع تبریزی ها شد و قلعه نویی نیز 
سال سختی را سپری کند تا رد پای دلال ها در این محرومیت و جدایی دیده 
شود. شاید شاهکار نقل و انتقالاتی را پرسپولیس در ابتدای لیگ شانردهم رقم 
زد. زمانی که »مهدی طارمی« به باشگاه ریزه اسپور ترکیه پیوست و عکس های 
مربوط به تمرینات با این تیم و حضور در تست پزشکی باشگاه در صدر اخبار 
فوتبال ایران قرار گرفت. اما پس از مدتی کوتاه طارمی هوس کرد دوباره به تهران 
و باشگاه پرسپولیس بازگردد تا این موضوع تبدیل به موضوع حقوقی برای باشگاه 
ترک شود. البته از همان زمان مشخص بود که باشگه ریزه اسپور از حقوق خود 
برای دریافت خسارت نخواهد گذشت. در آن زمان هم هشدارهایی برای لغو این 
قرارداد به این بازیکن داده شد. اما وکیل طارمی تاکید داشت که نهایتا این ماجرا 
با پرداخت مبلغی به عنوان جریمه حل و فصل می شود و »علی اکبر طاهری« 
مدیرعامل سابق پرسپولیس نیز به کرات و در محافل خصوصی اعلام کرده بود 
اگر محرومیتی در پی باشد، تنها متوجه طارمی است. با این وصف سرانجام حکم 
فدراسیون جهانی فوتبال درباره این پرونده صادر شد تا طارمی با محرومیت 
چهار ماه روبرو شود و باشگاه پرسپولیس نیز از دو پنجره نقل و انتقالاتی محروم 
گردد. البته جالب این جا است که طارمی به عنوان مسبب همه این دردسر 
برای باشگاه پرسپولیس و در اوضاعی که سرخپوشان پایتخت از نقل و انتقالات 

زمستانی امسال و تابستانی سال آینده مرحوم هستند و با توجه به در پیش بودن 
لیگ قهرمانان آسیا، بنا به توصیه همان دلال ها باشگاه پرسپولیس را رها کرد و 
به لیگ قطر پیوست. این درحالی است که در جریان پیوستن طارمی به باشگاه 
ریزه اسپور نیز پای دلال ها در میان بود تا دلال های فوتبالی برای رسیدن به 
پول هنگفت به دنبال حضور مهاجم سرخپوشان در ترکیه باشند که در نهایت 
نیز سرانجام خوشی برای آنها، باشگاه و خود طارمی رقم نخورد. البته در نهایت 
نیز آشکار شد که طارمی و باشگاه پرسپولیس با تبانی در دروغگویی این راه را 

برای سرخپوشان رفته اند.
این در حالی است که در ادوار رقابت های لیگ برتر بازیکنان بی کیفیت زیادی 
به پرسپولیس آمدند که از آن جمله می توان به رافائل ادریو نیجریه ای، خورخه 
گائونا اهل پاراگوئه با انجام دو بازی در فصل 87، دی کارمو در فصل هفتم، 
سامبو جوچی، کارلوس ریورا، خوزه آنتونیو تورس، رافائل ادریو، روبرتو ده سوسا، 
جونیو تادو و مارکوسپانوویچ اشاره کرد که همه این بازیکنان از طریق واسطه ها 
یا مدیر برنامه ها به پرسپولیس معرفی شدند. تیم پر تلاش پدیده مشهد دیگر 
قربانی بعضی از همین دلال ها شد. این تیم منسجم مشهدی با همت و غیرت 
بازیکنان و کادر فنی آن در پایان نیم فصل نخست این دوره از رقابت های لیگ 
با 24 امتیاز در جایگاه پنجم جدول رده بندی قرار داشت. اما در ادامه با جریمه 
فدراسیون جهانی فوتبال مبنی بر کسر 6 امتیاز مواجه شد و به رده دهم سقوط 

کرد تا جای پای دلال ها به خوبی نمایان شود.
ماجرا به دلیل عدم پرداخت مطالبات »کزوران کنزوویچ« بازیکن اهل صربستان 
و مونته نگرو بود. این بازیکن در لیگ پانزدهم با عضویت در پدیده مشهد حضور 
در فوتبال ایران را تجربه کرد. پدیده در آن سال با هدایت »علیرضا مرزبان« 
و »توماس هسلر« به یکی از جذابیت های لیگ تبدیل شده بود. این هافبک 
دفاعی که به ارائه فوتبال فیزیکی و خشن معروف بود با تیم پدیده قراردادی 
576 میلیون تومانی داشت و به باشگاه پدیده نیز مدعی بود که برای 25 بازی 
او 200میلیون تومان پرداخت کرده است. اما سرانجام پرونده او و باشگاه پدیده 
به فدراسیون جهانی فوتبال رسید تا کسر 6 امتیازی از تیم مشهدی عاقبت کار 
آنها باشد تا فشارهای مدیر برنامه های بازیک صرب برای گرفتن مطالباتش در 
این حکم به دیده شود. تیم فوتبال استقلال تهران نیز در ادوار لیگ برتر فوتبال 
از بازیکنان بی کیفیت خارجی به اندازه کافی ضربه خورده است. به گونه ای که 
تعدادی زیادی از این بازیکنان با کمک دلال ها وارد فوتبال باشگاهی ایران شدند، 
در حالی که در حد تیم های لیگ یک و حتی بازیکن ذخیره هم نبودند. باشگاه 
استقلال از سال 1380 بیشتر از 30 بازیک خارجی جذب کرده است که تعداد 
بازیکنان با کیفیت آن شاید تنها به تعداد انگشتان یک دست برسد. اما با توجه 
به مبالغی که این بازیکنان و واسطه های آنها دریافت کردند و ضرر و زیانی که 
پس از جدایی و شکایت به باشگاه استقلال وارد شد، تا آنجا پیش رفت که آبی 
پوشان به دلیل عدم پرداخت مطالبات همین بازیکنان بی کیفیت تا آستانه حذف 
از لیگ قهرمانان آسیا پیش رفتند و مجبور به پرداخت مطالبات بازیکنان خارجی 
با سودش شدند. رافائل گومز و روجر فابریتسیو برزیلی در سال 82، سان جان 
اورسویچ صربستانی در سال 86، اندرسون ریکاردو دوسانتوس برزیلی در سال 
89، الونگ الونگ از کامرون در سال 90، لیام ردی استرالیایی در سال 91، آنتونیو 
دمورا کاروالی برزیلی در سال 90 و گوران لاوره از صربستان در سال 92، ریوالدو 
باربوسا برزیلی در سال 94، عادل شیحی مراکشی و پروپیچ کروات در سال 95 

از جمله بازیکنان بی کیفیت خارجی آبی پوشان پایتخت بودند. 
با این وصف لیگ قهرمانان آسیا نیز از 23 بهمن ماه 1396 آغاز می شود و آبی 
پوشان پس از ناکامی در ابتدای فصل جاری لیگ برتر فوتبال کشور، روند خوبی 
را با »وینفرد شر« آلمانی در پیش گرفتند و برای تداوم موفقیت خود مقابل 
حریفان سرسخت آسیایی سرانجام »مامه بابا تیام« بازیکن 26 ساله سنگالی که 
سابقه حضور در باشگاه های ایتالیا را دارد و »بویان نادینوف« بازیکن مقدونیه 
ای را رسما از سهمیه آزاد جذب کردند. البته در هفته های گذشته بازیکنانی 
مانند یازالده گومز و هرمان اکوالا وارد ایران شده بودند که به دلیل نداشتن 
استانداردهای لازم در تست های پزشکی از کشورمان رفتند. عملکرد این دو 
بازیکن جدید نیز در آینده مشخص می کند که نقش دلالان در این جابجایی 

ها چه میزان بوده است.

تیم فوتبال پرسپولیس برابر میزبانش صنعت نفت آبادان با سه گل به برتری رسید.
در ادامه هفته بیست و سوم لیگ برتر فوتبال ایران تیم فوتبال صنعت نفت آبادان از 

ساعت 17 دیروز در ورزشگاه تختی این شهر میزبان پرسپولیس بود که این دیدار در 
نهایت با برتری 3 بر صفر پرسپولیس په پایان رسید.

برای پرسپولیس در این دیدار ابتدا فرشاد احمدزاده در دقیقه 13 و سپس علی علیپور 
در دقایق 27 و 55 گلزنی کردند.

دقیقه 13: حرکت خوب پرسپولیسی ها از سمت چپ و در ادامه ارسال زیبای وحید 
امیری روی دروازه فرصت بسیار خوبی برای فرشاد احمدزاده ایجاد کرد تا این بازیکن با 

یک ضربه پای راست دروازه را باز کند.
دقیقه 22: زرد پوشان صنعت نفت حرکتی را از سمت راست آغاز کردند و در ادامه 
پاکدل قصد داشت توپ را درون محوطه جریمه پرسپولیس برای شادکام بفرستد که 

بیرانوند ارتباط را قطع کرد.
دقیقه27: علی علیپور با حرکت زیبا در پشت محوطه جریمه صنعت نفت صاحب 
توپ شد و با ضربه پای راست دروازه را هدف قرار داد و با اشتباه داود نوشی صوفیانی 

توپ به گل تبدیل شد.
نیمه دوم

دقیقه55: وحید امیری از سمت چپ حرکتی را آغاز کرد و در ادامه با ارسال توپ به 
درون محوطه جریمه فرصت خوبی برای علی علی پور ایجاد کرد و این بازیکن هم با 

یک ضربه پای چپ دروازه را باز کرد.

دقیقه 62: فرشاد احمدزاره پشت محوطه جریمه صنعت نفت توپ را در اختیار گرفت 
و در ادامه دروازه را هدف قرار داد اما ضربه او با اختلاف از کنار دروازه به بیرون رفت.

دقیقه71: ارسال توپ پشت محوطه جریمه، علی علیپور را صاحب توپ کرد و این 
بازیکن هم توپ را به حسسن ماهینی رساند اما ضربه هافبک پرسپولس راهی به 

دروازه پیدا نکرد.
دقیقه75: شیمبا توپ را در اختیار گرفت و به سمت دروازه پرسپولیس حرکت کرد و 

در ادامه با قصد داشت دروازه را هدف قرار دهد اما شوت او را بیرانوند مهار کرد.
دقیقه81: ارسال توپ پشت محوطه جریمه، علی علی پور را صاحب توپ کرد و در 
ادامه این بازیکن توپ را برای منشا فرستاد اما ضربه این بازیکن راهی به دروازه پیدا 

نکرد.
ترکیب پرسپولیس: علیرضا بیرانوند، سید جلال حسینی )کاپیتان(، شجاع خلیل زاده، 
محمد انصاری، صادق محرمی، حسین ماهینی )82 کمال کامیابی نیا(، محسن 
ربیع خواه، فرشاد احمدزاده )75 بشار حسن(، وحید امیری، علی علیپور )87 احمد 

نوراللهی( و گادوین منشا.
ترکیب صنعت نفت: داود نوشی صوفیانی، حسین بغلانی، مسعود ابراهیم زاده، علی 
عبداله زاده )59 حسین ساکی(، سعید لطفی، مگنو باتسیتا، آگوستو سزار، کرار جاسم 

)61 میلاد جهانی(، حامد پاکدل، محمد شادکام )51 طالب ریکانی( و لوسیانو پریرا.

هفته بیست و سوم لیگ برتر فوتبال

انتقام پرسپولس از صنعت نفت با سه گل

»وینفرد شفر« سرمربی تیم فوتبال استقلال تهران، گفت: در 
خصوص شانس قهرمانی استقلال در لیگ برتر باید بگویم برای 

رسیدن به این اتفاق کمی دیر به استقلال آمدم. 
شفر دیروزچهارشنبه پیش از دیدار تیمش مقابل سپیدرود 
رشت در نشست خبری سازمان لیگ فوتبال افزود:پیش از 
حضور من در استقلال این تیم در رده های پایین جدول قرار 
داشت، اما امروز با همان بازیکنان به فینال جام حذفی رسیدیم 

و در رده های بالای جدول قرار داریم.
شفر خاطرنشان کرد: سطح بازی های لیگ بسیار بالاتر رفته و 
این اتفاق کار تیم ها را دشوار کرده و به اعتقاد من این مساله 

برای تیم ملی بسیار ارزشمند است.
سرمربی تیم فوتبال استقلال تهران در خصوص تقابلش با 
»علی کریمی«، گفت: خوشحالم او را که در امارات بازیکنم بوده 

را در این دیدار می بینم. علی کریمی در شالکه و بایرن مونیخ 
بازی کرده و در این تیم ها نیز خوش درخشیده است و این 
نشان از تجربه بالای او دارد. او خیلی دیر به فوتبال آلمان آمد 
و بازیکنان باید بدانند برای موفقیت در بوندسلیگا 26 سالگی 
دیر است. وی افزود: بعد از بازی با سپید رود باید با تیمی مثل 
الریان قطر بازی کنیم و امیدوارم با روحیه خوب به مصاف این 

تیم در لیگ قهرمانان آسیا برویم.
شفر درباره حضور دو بازیکن خارجی جدید در استقلال اظهار 
داشت: تیام بازیکن خیلی خوب است که می تواند به ما کمک 
کند. تنها مشکل این است که بازیکنان آزاد چون تیم نداشتند 
از نظر شرایط بدنی آمادگی لازم را نداشته اند. باید با آنها کار 
کنیم تا به شرایط ایده آل برسند. در راه خرید بازیکنان سختی 
های بسیار زیادی کشیدیم و کسانی بودند که بازیکنان مد نظر 

ما را مرتب از حضور در استقلال پشیمان می کردند. 
وی درباره شانس استقلال برای قهرمانی در لیگ برتر گفت: 

من کمی دیر به استقلال آمدم.
شفر در خصوص تغییر پست »روزبه چشمی« به خصوص در 
دیدار مقابل ذوب آهن، گفت: مشکل از روزبه نبود، بلکه باید 
مهاجمان در دیدار مقابل ذوب آهن رو به عقب بازی می کردند 
که شاید در این کار به خوبی عمل نکردند. این در حالی است 
که در دیدار با ذوب آهن توپ های ما جایی که باید می رفت، 
نرفت. دیدار تیم های استقلال تهران و سپیدرود رشت امروزاز 

ساعت 16 در ورزشگاه آزادی برگزار می شود. 
تیم فوتبال استقلال تهران با 32 امتیاز در جایگاه ششم جدول 
رده بندی این مسابقات ایستاده است و سپیدرود رشت نیز با 

20 امتیاز در رتبه چهاردهم قرار دارد.

روزی که آمدم در پایین جدول قرار داشتیم 

شفر: برای قهرمانی کمی دیر به استقلال آمدم



5 علمی و سلامت 

گیاهانی از جنس پروتئین! 
میزان مصرف پروتئین در هر وعده غذایی با توجه به این که رژیم غذایی شما بر چه اساسی 
شکل گرفته است می تواند متفاوت باشد. اگر در پی کاهش وزن هستید، انتخاب نوع پروتئین 

مصرفی باید یک اولویت اصلی در زمان آماده کردن وعده های غذایی باشد.
افزایش آگاهی عمومی درباره سلامت موجب شده است تا تولیدکنندگان محصولات خود 
را با درشت مغذی های مهم غنی سازی کنند. برای تامین نیاز مشتریان، آنها پروتئین را به 
انواع مختلفی از محصولات که تا پیش از این فاقد آن بودند، اضافه کرده اند که از آن جمله 
می توان به غلات صبحانه، میان وعده های انرژی زا، و حتی بستنی اشاره کرد. اما چرا پروتئین 
به یک درشت مغذی مهم در رژیم های غذایی کاهش وزن مبدل شده و منابع خوب آن که 

منشا گیاهی دارند چه چیزهایی هستند؟
احساس سیری در زمان رژیم گرفتن 

هنگامی که رژیم می گیرید باید به مقدار غذا و این که چه چیزی می خورید، توجه ویژه 
ای داشته باشید. یکی از عوارض جانبی رژیم گرفتن احساس گرسنگی است. اما با مصرف 
پروتئین بیشتر می توانید احساس سیری را برای مدت زمانی طولانی تر تجربه کرده و بین 
وعده های غذایی تمایلی به مصرف تنقلات نداشته باشید. بر خلاف گوارش کربوهیدارت 
های ساده، گوارش پروتئین به مقدار قابل توجهی کالری در راستای تبدیل آن به اشکال 
قابل استفاده انرژی برای بدن نیاز دارد. این فرآیند گوارش به نام اثر گرمایی غذا شناخته 
می شود. برای گوارش، جذب، ذخیره و دفع هر نوع از درشت مغذی ها بهایی باید پرداخت 
شود. برای کربوهیدارت ها این به بهای حدود 6 درصد از کل کالری ها، برای چربی حدود 
2 درصد و برای پروتئین حدود 25 درصد است! این به معنای آن است که 25 درصد از 
کالری مصرفی شما که از پروتئین تامین می شود، به صورت خودکار طی فرآیند گوارش 
سوزانده می شود. پس اگر رژیم دارید و احساس گرسنگی می کنید، مقدار پروتئین مصرفی 

خود را افزایش دهید.
حفظ توده عضلانی 

عضله بزرگترین توده در بدن انسان است و حداقل 30 درصد از وزن یک فرد سالم را 
تشکیل می دهد و تقریبا به طور کامل از پروتئین شکل گرفته است. جدا از عضلات، نمونه 
های دیگر مانند مو، ناخن، پوست و DNA نیز حاوی پروتئین هستند. مصرف پروتئین به 
میزان کافی نه تنها در حفظ توده عضلانی بدون چربی نقش دارد، بلکه در بازسازی و ترمیم 
بافت های دیگر بدن نیز ضروری است. اگر رژیم گرفته اید احتمالا می دانید که عضله سازی 
به افزایش سوخت و ساز کمک خواهد کرد و ظاهری متناسب تر به شما می بخشد. تمرینات 
قدرتی در ترکیب با یک رژیم غذایی مناسب به کاهش وزن و چربی بدن کمک خواهد کرد 
و از این رو در بلند مدت زندگی سالم تری خواهید داشت. در ادامه با برخی از بهترین منابع 

پروتئین که منشا گیاهی دارند، بیشتر آشنا می شویم.
توفو

 این محصول که از سویا تهیه می شود یکی از چند منظوره ترین مواد غذایی در جهان است 
که می تواند عطر و طعم های مختلف را به خود بگیرد. توفو یک غذای گیاهی است و یک 
پروتئین کامل حاوی تمام نه اسید آمینه ضروری برای بدن که به آنها نیاز دارد، اما توانایی 
تولیدشان را ندارد، محسوب می شود. توفو با بافت های مختلف، از نرم تا فوق سخت، در 
دسترس است و به راحتی می توانید آن را به رژیم غذایی روزانه خود اضافه کنید. نسخه های 
ارگانیک محصولات سویا و توفو را انتخاب کنید تا از مواجهه با مواد تشکیل دهنده اصلاح 
شده ژنتیکی پیشگیری شود. سویا تخمیر شده، مانند تمپه، نیز راحت تر گوارش می شود و 

برای بدن بسیار بهتر است.
کینوآ

 کینوآ در گروه غلات کامل قرار می گیرد و بیش از 120 نوع از آن وجود دارند. کینوآ از 
دیگر منابع برای یک پروتئین کامل است و به واسطه تنوع بالا می توانید آن را به عنوان یک 
منبع کربوهیدارت جایگزین برنج یا پاستا کنید. کینوآ زمانی که در پلوپز یا قابلمه پخته می 
شود، بسیار شبیه به برنج است. همچنین، شما می توانید برگرهای کینوآ، سالاد کینوآ را تهیه 
کرده و حتی آن را به سوپ ها اضافه کنید تا از محتوای پروتئین بیشتر برخوردار شوید. هر 

فنجان کینوآ دارای 8 گرم پروتئین است و می توانید آن را به هر وعده غذایی اضافه کنید.
عدس 

اگر از نظر مالی در تنگنا قرار دارید و همچنان قصد دارید وعده های غذایی پر پروتئین 
مصرف کنید، عدس را به منو خود اضافه کنید. عدس یکی دیگر از مواد غذایی چند منظوره 
است که در بسیاری از دستورالعمل های غذایی قابلیت استفاده دارد. هر فنجان عدس دارای 
19 گرم پروتئین است. همچنین، این ماده غذایی حاوی فیبر بوده و گزینه ای مقرون به 

صرفه است.
گندم سیاه 

گندم سیاه یک ابرماده غذایی سرشار از مواد مغذی است و بیشتر در کشورهای آسیایی 
مصرف می شود، اما به واسطه فواید سلامت خود رشد روزافزون محبوبیت آن در جهان 
را شاهد هستیم. گندم سیاه برای افرادی که به گندم یا غلات حاوی گلوتن آلرژی دارند، 

جایگزینی خوب محسوب می شود. هر فنجان گندم سیاه دارای 23 گرم پروتئین است.
دانه های کدو تنبل

 دانه های کدو تنبل حاوی فیبر و سرشار از آنتی اکسیدان ها هستند. آنها نیازی به نگهداری 
در یخچال ندارند و به تنهایی یا در ترکیب با مغزهای خوراکی و میوه های خشک یک میان 
وعده عالی هستند. هر فنجان دانه کدو تنبل حاوی 12 گرم پروتئین است و نیروگاهی مغذی 

با فواید سلامت مختلف محسوب می شود.

سالاد را سالم میل نمایید

چیزهایی که نباید در سالادتان بریزید
سالاد شهرت خوبی از جهت سالم بودن پیدا کرده است اما اگر در مورد چیزهایی که در 

آن می ریزید دقت نکنید چطور؟ 
سبزیجات برگ دار، پروتئین کم چربی و سبزیجات سرشار از فیبر همگی از ترکیبات 
اصلی یک سالاد سالم و خوشمزه هستند. اما اگر می خواهید سلامت سالادی که می خورید 

زیر سؤال نرود، این چیزها را در سالادتان نریزید:
سس های پرچرب

هر چیزی که برچسب پُرچرب خورده است، مقدار زیادی مایونز بسیار پُرچرب در آن 
وجود دارد. ممکن است این سس حاوی خامه ترش، پنیر و سایر عناصر پرچرب باشد. به 
جای این سس ها می توانید از سرکه بالزامیک، لیموترش، روغن زیتون و یا ماست به عنوان 

چاشنی سالادتان استفاده کنید.
سس های بدون چربی

وقتی تولیدکننده های مواد غذایی چربی را حذف می کنند، محصول را با نمک و قند 
اشباع می کنند تا جایگزین چربی شده و طعم دار شود. در نتیجه، سس های بدون چربی 
نیز معمولاً حاوی مقدار بسیار زیادی نمک و قند هستند و حتی ممکن است مواد شیمیایی 

داشته باشند که شما تمایلی به خوردنشان نداشته باشید.
میوه های خشک شده

اگر عاشق طعم های شیرین هستید، ممکن است بخواهید میوه های خشک شده را به 
سالادتان اضافه کنید. اما باید بدانید که میوه های خشک شده دارای قند فراوانی هستند و 
به اندازه ی میوه ی تازه ارزش غذایی ندارند. اگر می خواهید یک چیز شیرین در سالادتان 

باشد، از میوه ی تازه استفاده کنید.
تاپینگ های تُرد و شور

انواع گوشت های فرآوری شده پُر از چربی و قند و نمک هستند که باید استفاده از آن ها 
در سالاد را فراموش کنید. به جای این نوع پروتئین ها بهتر است از جوجه گریل شده یا 

میگو استفاده کنید.
کروتن )نان خشک های مکعبی شکل(، ترتیلا، چیپس سیب زمینی و ... شاید بافت تُرد 

و دوست داشتنی به سالادتان بدهند اما کالری شان صفر است. 
به جای این مواد غذایی بی فایده می توانید از کاهوی تُرد و تازه و یا خیار استفاده کنید.

سبزیجات نشاسته دار
ذرت و سیب زمینی و حتی نخودفرنگی ممکن است سالم به نظر برسند اما اگر قصد 
کاهش وزن دارید، می توانید به جای این نشاسته دارها از لوبیا، عدس و یا سایر حبوبات و 

بنشن که بافتی مشابه دارند اما مغذی ترند استفاده کنید.
گوشت های فرآوری شده

انواع گوشت های فرآوری شده پُر از چربی و قند و نمک هستند که باید استفاده از آن ها در 
سالاد را فراموش کنید. به جای این نوع پروتئین ها بهتر است از جوجه گریل شده یا میگو 
استفاده کنید و از هیچ نوع ماده ی غذایی فرآوری شده یا سرخ شده، حتی توفو، استفاده نکنید.

یک متخصص پوست : 

مواد شوینده موجب خشکی پوست  می شود
یک متخصص پوست اظهار داشت: خشکی پوست به خصوص در دست های افراد به 

دلیل از بین رفتن محافظ پوست است. 
مجید شهدی متخصص پوست، در خصوص خشکی های پوست در فصل زمستان گفت: 
خشکی پوست دست در این فصل به دلیل تماس هوای سرد با پوست است. تغییرات 
آب و هوا )سرما و گرما( و تبخیر آب از روی پوست اتفاق می افتد. وی با اشاره به افرادی 
که چربی و محافظ پوست شان کمتر است، اظهار داشت: پوستی خشک در این افراد 
بدون تأثیرگذاری عوامل محیطی و به صورت غالب وجود دارد و منوط به فصل زمستان 
نمی شود. این متخصص پوست ادامه داد: افرادی که به مقدار زیاد از شوینده استفاده 
می کنند به دلیل از بین رفتن چربی، تبخیر از پوست آنها زیاد شده و به خشکی پوست و 
ایجاد خارش دچار می شوند. شهدی توصیه کرد: تنها راه حل حفظ محافظ چربی پوست، 
چرب کردن آن با کرم دست و صورت معمولی است. به عبارت دیگر باید همیشه سطح 
پوست آنها چرب باشد تا به بهبود برسند. این متخصص پوست اظهار داشت: امکان اینکه 
هر نوع پوستی به خشکی مبتلا شود، وجود دارد ولی پوست هایی که سرشت حساسیت و 
اگزمایی بودن دارند و ضعیف هستند بیشتر در معرض ابتلا قرار می گیرند. وی افزود: تنها 
راه حل درمان خشکی پوست بازگرداندن چربی محافظ به وسیله چرب کردن پوست است 
ولی در مواقعی که شدت خشکی زیاد باشد باید حتماً به متخصص پوست مراجعه شود تا 

براساس شدت ضایعه کرم های درمانی نیز برای آنها تجویز شود.

هنگامی که غذا می خوریم، همواره تمام مواد مغذی موجود در مواد غذایی را دریافت نمی 
کنیم. زنجبیل به تنظیم گوارش و سوخت و ساز غذا کمک می کند و از این رو یک افزودنی 

خوب به رژیم غذایی برای جذب هرچه بیشتر مواد مغذی محسوب می شود. 
بیش از 115 ترکیب شیمیایی مختلف در ریشه زنجبیل وجود دارند و بر همین اساس 
این گیاه دارویی فواید مختلفی را برای بدن انسان ارائه می کند.  زنجبیل یکی از پر 
استفاده ترین گیاهان دارویی حال حاضر در جهان است. از نظر فنی زنجبیل یک ریزوم 
)زمین ساقه( است. قدمت استفاده از زنجبیل در کشورهایی مانند چین و هند به بیش 
از 4,700 سال پیش باز می گردد که به عنوان درمانی برای بیماری های مختلف کاربرد 
داشته است. در زمان روم باستان، زنجبیل به لطف ویژگی های دارویی خود یک دارایی 

با ارزش بوده است.
مبارزه با سرطان 

اگر کنجکاوید بدانید چگونه با عوامل سرطان زا در بدن خود مقابله کنید، مصرف زنجبیل 
را مد نظر قرار دهید. چندین مطالعه نشان داده اند که زنجبیل در مبارزه با سرطان های 
ریه، پروستات، تخمدان، روده بزرگ، پستان، پوست و لوزالمعده موثر عمل می کند. 
جینجرول، ترکیب فعال موجود در زنجبیل، یک عنصر ضد التهاب و ضد باکتری محسوب 

می شود که اثرات عوامل محرک رشد سلول های سرطانی را مهار می کند.
بهبود سلامت قلب 

زنجبیل گزینه ای عالی برای محافظت از سلامت قلب است. ترکیب فعال موجود در 
زنجبیل به آرامش رگ های خونی، تحریک جریان خون و تسکین درد کمک می کند. 
همچنین، جینجرول یک عامل ضد التهاب محسوب می شود، از این رو به مبارزه با بیماری 
قلبی کمک می کند. همچنین، زنجبیل به کاهش سطوح کلسترول کمک می کند. طی 
یک مطالعه شرکت کنندگانی که تنها سه گرم پودر زنجبیل در روز دریافت کرده بودند، 

کاهش چشمگیر در بیشتر نشانگرهای کلسترول را نشان دادند.
محافظت در برابر بیماری آلزایمر 

استرس اکسیداتیو و التهاب مزمن، دو فرآیندی هستند که پیری را سرعت می بخشند. 
آنها عوامل کلیدی ابتلا به بیماری آلزایمر و زوال شناختی مرتبط با افزایش سن هستند.

نتایج یک مطالعه نشان داد که عصاره زنجبیل در بهبود زمان واکنش و پردازش خاطرات 
در گروه آزمایش متشکل از 60 زن میانسال موثر بوده است.

مطالعه ای دیگر نیز نشان داد که زنجبیل می تواند آهنگ نابودی سلول های مغز را 
کند سازد که یکی از ویژگی های کلیدی افراد مبتلا به بیماری آلزایمر است. افزون بر این، 
برخی مطالعات حیوانی نشان داده اند که آنتی اکسیدان ها و ترکیبات فنلی دیگر موجود در 

زنجبیل می توانند با واکنش های التهابی که در مغز رخ می دهند، مقابله کنند.
کمک به گوارش 

زنجبیل یک جایگزین طبیعی خوب برای ضد اسیدها محسوب می شود. این گیاه دارویی 
دارای آثار محافظت از گوارش است و بر همین اساس از شل شدن قسمت پایینی اسفنکتر 
مری پیشگیری می کند و از بازگشت اسید به مری جلوگیری می کند. زنجبیل در درمان 
سندرم روده تحریک پذیر )IBS( نیز فوق العاده عمل می کند. نتایج یک مطالعه که در 
نشریه Journal of the Medical Association of Thailand منتشر شد، نشان داد که 
زنجبیل می تواند به آرامش روده طی مرحله شعله ور شدن بیماری کمک کند. زنجبیل 
برای افراد مبتلا به نفخ، یبوست و آنهایی که از دیگر اختلالات گوارشی رنج می برند نیز 
مفید است. این ماده غذایی عضلات دیواره داخلی روده را آرام کرده و به حرکت روان تر غذا 

در کل دستگاه گوارش کمک می کند.

کمک به کاهش وزن 
زنجبیل یکی از مواد تشکیل دهنده در بسیاری از مکمل های چربی سوز است. این ماده 
غذایی نه تنها سوخت و ساز را تسریع می کند، بلکه پژوهش ها نشان داده اند که مصرف 
زنجبیل به همراه غذاهای دیگر اثر گرمائی آنها را افزایش می دهد، از این رو کالری بیشتری 
سوزانده می شود. همچنین، زنجبیل به احساس سیری برای مدت زمانی طولانی تر کمک 
می کند و از این رو در کاهش کالری های دریافتی طی روز نقش دارد. افزون بر این، 
زنجبیل می تواند به زیر کنترل داشتن سطوح گلوکز خون نیز کمک کند. زمانی که در 
تلاش برای کاهش وزن هستید، این شرایط اهمیت دارد زیرا سطوح متعادل قند خون به 
تنظیم هورمون ها، تحریک بدن به سوزاندن ذخیره چربی، و افزایش سوخت و ساز کمک 

می کند، که همه آنها در کاهش وزن موثر هستند.
پاکسازی سیستم لنفاوی 

همان گونه که زنجبیل در افزایش گرمای بدن موثر است، این محصول می تواند به تجزیه 
سموم انباشته شده در اندام ها و همچنین سیستم گردش خون نیز کمک کند. با باز شدن 
کانال های لنفاوی و انجام پاکسازی، زنجبیل از تجمع سمومی که می توانند ما را مستعد 

ابتلا به عفونت ها، به ویژه در دستگاه تنفسی، سازند، پیشگیری می کند.
فواید ضد التهابی 

زنجبیل به واسطه فواید ضد التهابی خود شناخته شده است. جینجرول، ماده فعال 
موجود در زنجبیل، بر گیرنده های وانیلوئید تاثیرگذار است، که در پایانه های عصب حسی 
قرار دارند. پژوهشگران دریافتند که زنجبیل به صورت مستقیم بر مسیرهای درد اثرگذار 

است و همچنین التهاب که خود موجب شکل گیری درد می شود را کاهش می دهد.
ویژگی های ضد التهابی زنجبیل برای افرادی که از درد آرتریت رنج می برند نیز مفید 
است. افزون بر این، نتایج یک مطالعه موثر بودن این گیاه دارویی در کاهش درد ناشی از 

قاعدگی یا گرفتگی های عضلانی قاعدگی را نشان داد.
کمک به بهبودی دیابت 

جینجرول ها به بهبودی دیابت و ارتقا حساسیت به انسولین کمک می کنند. طی مطالعه 
ای که در سال 2015 با حضور 41 شرکت کننده مبتلا به دیابت نوع 2 انجام شد، مصرف 
دو گرم پودر زنجبیل در روز به کاهش 12 درصدی قند خون ناشتا در میان آنها منجر شد.
مصرف زنجبیل نه تنها به بهبودی دیابت کمک می کند، بلکه در محافظت و درمان 

عوارض جانبی ناشی از ابتلا به دیابت، مانند رتینوپاتی دیابتی، نیز موثر است.
تقویت جذب مواد مغذی 

هنگامی که غذا می خوریم، همواره تمام مواد مغذی موجود در مواد غذایی را دریافت نمی 
کنیم. زنجبیل به تنظیم گوارش و سوخت و ساز غذا کمک می کند و از این رو یک افزودنی 

خوب به رژیم غذایی برای جذب هرچه بیشتر مواد مغذی محسوب می شود.
خلاص شدن از مخاط اضافه 

زنجبیل به کاهش مخاط اضافه در بدن، به ویژه در دستگاه تنفسی، کمک می کند. 
زنجبیل می تواند به کاهش تولید خلط در بدن کمک کند که ممکن است پس از ابتلا 
به یک عفونت، یا مصرف غذاهایی که محرک التهاب در بدن هستند، بر جای مانده باشد.

ترکیب فعال موجود در زنجبیل که بیشترین کمک را به کاهش مخاط در بدن می کند، 
الُئورزین نام دارد. این ترکیبات گردش خون را تحریک کرده و به تخلیه مخاط اضافه از ریه 
ها کمک می کنند. افزون بر این، زنجبیل به بهبودی بیماری حرکت، بیماری صبحگاهی، 
سرمازدگی، تنفس، افزایش میل جنسی، تقویت سیستم ایمنی، محافظت در برابر پرتوهای 

هسته ای، و تسکین خستگی عضلات کمک می کند.

 

به تازگی یک اسلحه آبپاش جالب عرضه شده که 
قابلیت نفوذ به دیوارها و موانع و خاموش کردن آتش 
را دارد و می تواند در ناوگان آتش نشانی مورد استفاده 

قرار بگیرد.
امکان  آتش نشانان  برای  که  جدیدی  فناوری 
خاموش کردن آتش پشت موانع را فراهم می کند 
توسعه یافته و در حال حاضر مورد استفاده نیروی 

هوایی و دریایی آمریکا است.
آبپاش  اسلحه  یک   ،)PyroLance( "پیرولنس" 
است که می تواند به پشت موانعی همچون استیل، 
بتن، آجر یا شیشه ضدگلوله نفوذ کرده و آتش پشت 

آنها را با آب خاموش کند.

این اختراع، با فشار آب و گرانیت، به مواد نفوذ و در 
آنها یک سوراخ سه میلی متری ایجا می کند.

آب می تواند از راه این سوراخ به شعله هایی که در 
طرف دیگر دیوار هستند، اسپری شود.

این فناوری، تاکنون علاوه بر نیروی دریایی و هوایی 
آمریکا، مورد استفاده تعدادی از فرودگاه ها و خدمات 

آتش نشانی سرتاسر جهان قرار گرفته است.
)Scott Alexander(رئیس  الکساندر"  "اسکات 
شرکت "پیرولنس" گفت که قانع کردن آتش نشان ها 
درباره اینکه شرکت قصد بیکار کردن آنها را ندارد، 

دشوار است.
پیرولنس  است:  آمده  شرکت  این  وبسایت  در 

می تواند ظرف سه ثانیه در مواد سختی که آتش را 
احاطه کرده اند نفوذ کند.

این ابزار می تواند در 30 ثانیه به یک دیوار آجری 
دو جداره یا تخته سه لایی، در 35 ثانیه به بلوک بتنی، 
در 10 ثانیه به یک ورقه آلومینیومی و در سه ثانیه 
 )FedEx("به یک هواپیمای باری شرکت "فدکس

نفوذ کند.
این دستگاه می تواند فضای بسته ای که با سرعت 
قابل توجهی در آتش گرفتار شده است، خنک کند 
و در مدت کمتر از 60 ثانیه، دما را از حدود 1,500 

درجه فارنهایت به 200 درجه فارنهایت برساند.
هنگامی که این ابزار به مانعی نفوذ می کند و در 
یک فضای بسته، آب را به روی شعله ها می پاشد، 
برای کاهش فرصت بازافروختگی، مقدار متوسطی از 

اکسیژن پمپاژ می شود.
آتش نشانان  است:  آمده  شرکت  وب سایت  در 
می توانند با استفاده از این وسیله، هنگامی که بیرون 
و در یک موقعیت ایمن، محافظت شده و تدافعی قرار 

دارند، حریق را کنترل کنند.
این اسلحه آبپاش، هنگام استفاه، جرقه و حرارت 

تولید نمی کند.
این ویژگی برای پیرولنس امکان نفوذ سریع یا برش 
بیشتر مواد را بدون ایجا گرما یا جرقه اضافی فراهم 

می کند.
به علاوه، پیرولنس بدون نیاز به هر ابزار دیگری، هم 

یک ابزار دفاعی و هم یک ابزار تهاجمی است

مگاپهپاد مسافر بر چینی آزمایش شدخاموش کردن آتش از پشت دیوار!

یک شرکت چینی تصاویری از آزمایش یک مگاپهپاد منتشر کرده که در چین مسافر 
جابجا کرده است.

شرکت EHang تصاویری از یک مگاپهپاد منتشر کرده که با حداکثر سرعت 130 کیلومتر 
برساعت برای نخستین بار در چین مسافر جابجا می کند.

 این شرکت اعلام کرده طی چهار سال اخیر مگاپهپادEhang184  را با حضور 40 مسافر 
مختلف آزمایش کرده است. تصاویر جدید نیز گواه عملکرد این وسیله نقلیه هستند.

مسافر می تواند مقصد خود را در نمایشگر لمسی جلوی صندلی خود تعیین کند و سپس 
پهپاد به طور خودکار او را به نقطه مورد نظر می برد.

 مگاپهپاد )که در حقیقت یک کوادکوپتر است(، در شرایط آب وهوایی مختلف از جمله 
گرمای شدید و مه، در شب و طی تندباد درجه 7  آزموده است.

این آزمایش ها برای نسخه های تک و دو سرنشین پهپاد انجام شده است. قرار است ماه 
جاری این مگاپهپاد در World Government Summit در دبی رونمایی شود. البته خبر هنوز 
تایید نشده است.  به هرحال مگاپهپاد مذکور می تواند 300 متر به طور عمودی بالا رود و 

230 کیلوگرم بار حمل کند.

پوشش نانویی برای جلوگیری از رشد خزه و 
گیاه روی بدنه کشتی

محققان استرالیایی با الهام از نوعی گیاه، پوششی ساختند که می توان آن را روی سطح 
کشتی ها قرار داد تا از رشد گیاه روی بدنه کشتی جلوگیری شود.

صنعت کشتیرانی همیشه با مشکل رشد باکتری ها، خزه ها و گیاهان روی بدنه ی کشتی ها 
مواجه است، به طوری که پوشش های خزه و جلبک همیشه به عنوان عامل مزاحم برای عملکرد 
حسگرها، دوربین ها و تجهیزات دریایی شناخته می شوند. جلبک و خزه یکی از موانع حرکت 
کشتی ها روی آب بوده و مصرف انرژی را در کشتی ها افزایش می دهند که این امر موجب 
افزایش هزینه  سوخت و ضرر چند میلیون دلاری به این صنعت است. شرکت های تجاری در 
بخش کشتیرانی از رنگ و ترکیبات رنگی برای مقابله با پوشش های خزه و جلبک استفاده 
می کنند که این امر بسیار هزینه بر است. همچنین در این رنگ ها از تری بوتیلتین استفاده 
می شود که ماده ای سمی است. تری بوتیلتین ارگانیسم ها را از بین برده و مانع رشد جلبک و 
خزه در سطح کشتی می شود، اما این کار منجر به آسیب هایی در محیط زیست می شود. در 
سال 2007 استفاده از این ماده ممنوع شد. اخیراً محققان مؤسسه  نانو دانشگاه سیدنی موفق 
به توسعه  پوشش هایی شدند که عملکرد مشابه تری بوتیلتین را انجام می دهد؛ بدون این که 
آسیب ها و خطرات این ماده را داشته باشد. در این پوشش از نانوالگوهایی استفاده شده که 
مانع اتصال جلبک، خزه و میکروارگانیسم ها به سطح می شود. در واقع این پوشش، امکان 
هسته زایی را به مواد زیستی نمی دهد. این نانوساختار از طبیعت الهام گرفته شده و برای تولید 
آن از گیاه کوزه تقلید می شود. گیاه کوزه یک لایه از آب در نقطه ی  ورودی گیاه ایجاد کرده و 
از آن برای به  دام انداختن حشرات استفاده می کند. محققان استرالیایی با الهام از سطح این لایه 
که بسیار لغزنده بوده و حشره روی آن سُر می خورد، پوششی تولید کردند که موجب حرکت 
روان تر کشتی ها می شود. این روش مقاومت بسیار کمی ایجاد می کند و کشتی با مصرف انرژی 
کمتری حرکت می کند. این پوشش کاملًا شفاف بوده و می توان آن را روی تجهیزات مختلف 

اعمال کرد؛ بدون این که ظاهر آن تغییر کند.

مهم ترین علائم سکته مغزی 
رئیس انجمن و رئیس کنگره استروک ایران گفت: اختلال تکلم، ضعف بازو )دست و پا( که 

معمولا یک طرفه است و کج شدن صورت شایع ترین علائم سکته مغزی هستند. 
بابک زمانی در نشست خبری دهمین کنگره استروک ایران که در بیمارستان شریعتی 
برگزار شد، درباره وضعیت درمان بیماران سکته مغزی در کشور های آسیای میانه و عربی 
اظهار کرد: این کشو رها به سرعت در حال تجهیز سیستم های درمانی خود هستند، بنابراین 
تاسیس سیستم های درمانی جدید راحت تر از اصلاح سیستم های درمانی قدیمی است. وی 
بیان کرد: درمان سکته مغزی به گروه های مختلف مردم ارتباط دارد، این کنگره محل تجمع 
و تبادل نظر همه افرادی است که در درمان سکته مغزی نقش دارند. رئیس انجمن و رئیس 
کنگره استروک ایران افزود: درمان های سکته مغزی روز به روز در حال پیشرفت است و در 
دنیا سعی می شود که به بیماران سکته مغزی هر چه سریعتر درمان وریدی داده شود البته 
در مواردی که بیمار به درمان وریدی جواب ندهد نیاز به درمان مداخله ای پیدا می کند، 
حدود 20 تا 30 درصد از بیمارانی که دچار سکته مغزی شده اند با درمان وریدی بهبود پیدا 
نمی کنند و نیاز به درمان مداخلاتی دارند که زمان طلایی برای درمان مداخلاتی تا سال 
گذشته 6 ساعت بود، اما از سال گذشته این زمان به 24 ساعت رسیده است به طوریکه تا 
24 ساعت پس از سکته مغزی می توانیم تعداد قابل توجهی افرادی را که دچار سکته مغزی 
شده اند، نجات دهیم. زمانی تاکید کرد: نگهداری بیمارانی که دچار سکته مغزی شده اند 
نیز اهمیت ویژه ای دارد، به طوریکه این بیماران باید پس از تزریق الکل و باز شدن رگ 
یک مرحله گذار را نیز طی کنند تا بهبودی حاصل شود، ما باید مردم را تشویق کنیم که با 
انجام فعالیت های اجتماعی مناسب بتوانند شیوع سکته مغزی را کاهش دهند. وی یادآور 
شد: اختلال تکلم، ضعف بازو )دست و پا( که معمولا یک طرفه است و کج شدن صورت 

شایع ترین علائم سکته مغزی هستند.

مضرات مصرف چای داغ برای برخی افراد
چای داغ نوشیدنی مطلوبی به ویژه برای فصل زمستان است اما نوشیدن چای داغ می تواند 

برای برخی از افراد پیامدهای منفی جدی داشته باشد. 
به گزارش ایسنا در سراسر جهان چای داغ از نوشیدنی های پرطرف دار است و برآورد شده 
تنها در سال 2016 چیزی حدود 2.9 میلیون تن چای مصرف شده است. چای داغ در عین 
حال که به گرم شدن در فصل زمستان و تسکین گلودرد کمک می کند، موجب سرحال 
شدن در اول صبح می شود و به دلیل تاثیرات آنتی اکسیدانی برای سلامتی مفید است، می 

تواند برای برخی از افراد خطرات جدی را به همراه داشته باشد.
گروهی از متخصصان چینی دریافتند دمای چای بر سلامت تاثیر می گذارد و پیامدهای 
منفی چای داغ روی سلامتی در برخی از افراد بیشتر است. در این بررسی آمده است مصرف 
چای داغ  با شروع سرطان مری مرتبط است. سرطان مری هشتمین سرطان شایع در سراسر 
جهان است. در این بررسی آمده است نوشیدن چای داغ در افرادی که مصرف سیگار و مواد 
الکی دارند با خطر ابتلا به سرطان مری مرتبط است.  به گزارش مدیکال  نیوز تودی، به گفته 
متخصصان چینی ترکیب سیگار، مواد الکلی، ترکیب هایی موجود در چای و تاثیرات منفی 

نوشدین چای داغ، سلامت را به خطر می اندازد.

عارضه نرمی کشکک زانو چیست؟ 
یک فیزیوتراپ در خصوص عارضه نرمی کشکک توضیحاتی ارائه داد. 

مصلح الدین ادیب حسامی فیزیوتراپ اظهار کرد: عارضه نرمی کشکک یک اصطلاح 
پزشکی است که مرحله اول شیوع آرتروز زانو محسوب می شود.

 وی ادامه داد: به علت آسیب دیدن غضروف های مفصلی زانو که معمولا در سن 50 سالگی 
به بعد در بین افراد رخ می دهد، عارضه نرمی کشکک ایجاد می شود.

 ادیب حسامی در خصوص اینکه عارضه کشکک در بین همه افراد و به خصوص ورزشکاران 
حرفه ای بیشتر شیوع پیدا می کند، عنوان کرد: عارضه نرمی کشکک معمولا در افرادی 
که شغل سرپایی دارند یا ورزشکاران حرفه ای رشته های بسکتبال، والیبال و فوتبال بسیار 

شیوع پیدا می کند.  
وی اظهار کرد: در اثر انجام حرکاتی مانند پریدن در بین ورزشکاران  یا افراد عادی نرمی 
غضروف در کشکک زانو به دلیل کوتاهی عضله 4 سر ران ایجاد می شود. وی گفت: برای 
درمان عارضه نرمی غضروف باید هر چند مدت افراد به صورت دو زانو نشسته تا فشار بر روی 

کشکک برداشته شود و حالت کوتاهی غضروف از بین می رود.
ادیب حسامی یادآور شد: عارضه نرمی کشکک زانو با انجام تمرینات کششی و از طریق 

امواج فراصوت لیزر درمان می شود.

محققان کشور موفق به تولید نانوساختاری های سرامیکی شدند که در صنایع 
مختلف داروسازی، پتروشیمی، ژن درمانی و ... کاربرد دارند.

فاطمه مهندس، محقق طرح سنتز و شناسایی انواع نانو ساختارهای اکسیدی و 
سرامیکی و برگزیده نوزدهمین جشنواره جوان خوارزمی در گفتگو با خبرنگار مهر 
اظهار کرد: در این طرح از روش های بهینه شده و اقتصادی و بدون استفاده از 

قطعات وارداتی برای تهیه نانوساختار ها استفاده کردیم.
وی با بیان اینکه در این راستا از مواد دور ریز بهره بردیم، خاطرنشان کرد: در 
این پروژه، نانوساختار سرامیکی از ضایعات و مواد دور ریزی مانند دندان انسان، 
مرجان ها و صدف دریایی، پوسته تخم مرغ  و ... استفاده کردیم.وی با بیان 
اینکه استفاده از این نانوساختارها کاربردهای فراوانی دارد، گفت: امروزه استفاده 
از چنین نانوساختارهایی در صنایع مختلف از جمله حوزه انرژی و سلول های 
خورشیدی، اپتوالکترونیک، نیمه هادی ها، کاتالیزورها و مصارف پزشکی مانند 
داروسازی، ژن درمانی و ترمیم آسیب های دندانی و استوانی مورد توجه قرار گرفته 
است. پژوهشگر پسا دکتری دانشگاه صنعتی شریف افزود:  ترکیبات اکسیدی و 
سرامیکی فلزات در ابعاد نانومتری اعم از صفر بعدی، یک بعدی، دوبعدی و سه 
بعدی در مقایسه با حالت توده ای خود به دلیل افزایش نسبت سطح به حجم 

دارای خواص ویژه ای هستند.مهندس افزود: با توجه به وسعت حوزه کاربردی 
نانوساختارهای اکسیدی و سرامیکی، روش های شیمیایی و فیزیکی مختلفی به 

منظور کنترل اندازه ذرات و مورفولوژی این ترکیبات توسعه یافته است.
به گفته این محقق، از میان این روش ها، روشهای شیمیایی تخریب حرارتی 
پیش ماده های آلی  فلزی موجب تهیه نانوساختارهایی با ذرات متراکم و جدا 
از هم می شود.وی خاطر نشان کرد: از طرفی، استفاده از عوامل فعال سطحی 
)سورفکتانت( نیز به جدایش ذرات از یکدیگر کمک شایانی می کند. در این طرح، 
ابتدا پیش ماده های آلی- فلزی تهیه و سپس مشخصه یابی می شوند. در مرحله 
بعد، پیش ماده های آلی - فلزی طی فرآیند تخریب حرارتی در حالت جامد یا 
در حضور حلال، هیدروترمال/سولوترمال، امواج مافوق صوت و ماکروویو تبدیل 
به نانوساختارهای اکسیدی و سرامیکی می شود.به گزارش مهر، »طرح سنتز و 
شناسایی انواع نانو ساختارهای اکسیدی و سرامیکی« رتبه سوم پژوهش های 
بنیادی در گروه فناوری های شیمیایی نوزدهمین جشنواره جوان خوارزمی توسط 

فاطمه مهندس کسب کرد.
این طرح با همکاری دانشگاه کاشان و صنعتی شریف توسط دکتر عبدالرضا سیم 

چی و دکتر مسعود صلواتی نیاسری به سرانجام رسیده است.

موشک فالکون هوی برای نخستین بار همراه یک 
خودروی رودستر به فضا پرتاب شد.

نخستین موشک فالکون »هوی« شرکت اسپیس 
ایکس به فضا رفت. در این پرتاب آزمایشی یک خودرو 
شد.به  فرستاده  مریخ  سمت  به  نیز  تسلا  رودستر 
ناسا،   Saturn V موشک از  پس  کارشناسان  گفته 
این قدرتمندترین موشک ساخته شده است و از مقر 
فضایی کندی در فلوریدا به آسمان فرستاده شد.پس 
از پرتاب موشک الون ماسک به خبرنگاران گفت: من 
امروز بسیار هیجان زده هستم. ما پیشرفته ترین و 

بزرگترین موشک دنیا را ساخته ایم.
ارتفاع فالکون هوی به اندازه یک ساختمان 23 طبقه 
است و دارای 3 بوستر است.اسپیس ایکس امیدوار 

بود هر سه بوستر)بخش بالابرنده موشک( در زمین 
فرود آیند اما یکی از آنها در مکان تعیین شده فرود 
نیامد. از این موشک در آینده برای ارسال 64 هزار 
کیلوگرم بار به مدار زمین استفاده می شود. این میزان 
 Delta IV Heavy موشک که  است  باری  برابر  دو 
)رقیب فالکون هوی( می تواند حمل کند.ماسک در 
کنفرانس خبری مربوط به این پرتاب گفت: این یک 
پرتاب آزمایشی است. اگر پرواز موفقیت آمیز باشد ما 
آماده ایم در ماموریت بعدی ماهواره به فضا ببریم.  به 
گفته مدیر اسپیس ایکس این ماموریت احتمالا در سه 

تا شش ماه آینده انجام می شود.

تولید نانوساختارهای سرامیکی از جنس دندان و صدف دریایی!

قوی ترین موشک دنیا به فضا رفت

پنجشنبه -19بهمن ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4494

10دلیل علمی برای مصرف
 روزانه زنجبیل 



اجتماعی6
پنجشنبه -19بهمن ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4494

دیرکرد جرائم رانندگی سال 96 
بخشیده شد 

رئیس اداره حقوقی پلیس راهور نیروی انتظامی از بخشش دیرکرد جرائم راهنمایی 
و رانندگی خبر داد و گفت: شهروندان می توانند اصل جریمه خود را تا پایان آذرماه 

سال 97 پرداخت کنند. 
سرهنگ محمد ترحمی روز چهارشنبه در گفت و گو با خبرنگار انتظامی ایرنا افزود: 
بخشش دیرکرد جرائم برای یک سال دیگر با موافقت نمایندگان مجلس شورای 

اسلامی تمدید شد اما این مهلت برای سال آینده تمدید نخواهد شد.
وی در مورد بخشش جرائم، گفت: استمرار بخشش و تخفیف ها قدرت بازدارندگی 
را کاهش می دهد با این حال مجلس شورای اسلامی ، ارفاق قایل شده است؛ ضمن 
اینکه بخشش دیرکرد جرائم رانندگی سال 96 در لایحه بودجه دولت دیده شده بود.
وی ادامه داد: بنابراین تعدادی از شهروندان دیرکرد جرائم را پرداخت نکرده بودند یا 
توان پرداخت آن را نداشتند، می توانند با امکانی که برای آنان فراهم شده است اصل 

جریمه را به صورت انتخابی تا پایان آذرماه سال آینده بپردازند.
رئیس اداره حقوقی پلیس راهور نیروی انتظامی گفت: مبلغ جریمه بیش از یک 
میلیون تومان خودرو ، برابر قانون قبل از اینکه توقیف شود به راننده اطلاع داده می 
شود تا نسبت به پرداخت جریمه خود اقدام کند در غیر این صورت خودرو راننده 

متخلف ، حتی اگر با خانواده در سفر باشد، توقیف می شود.
سرهنگ ترحمی تصریح کرد: البته در پیشگیری از ارتکاب جرایم راهنمایی و 
رانندگی ،اصولی مورد نظر است که مجازات متناسب با تخلف از جمله آن است چرا 
که ممکن است تخلف انجام شده ، خطر مرگ، تصادف، جرح و خسارتی را در پی 
داشته باشد. وی اظهار کرد: البته جرائم راهنمایی و رانندگی در کشور نسبت به سایر 
کشور های موفق در کاهش تخلفات، ناچیز است به عنوان مثال برای عبور از چراغ 

قرمز یا مستی راننده ، برخوردهای شدیدتری صورت می گیرد.
وی ادامه داد: اصل دیگر در پیشگیری از جرائم راهنمایی و رانندگی، اجتناب از »بی 
کیفر مانی« است اگر کسی تخلف کرد و جرائم وصول شد بازدارندگی در ارتکاب 

دوباره جرایم در پی دارد.

رئیس مرکز توسعه و پیشگیری سازمان بهزیستی کشور گفت: برخی علائم 
هشدار دهنده هنگام ازدواج وجود دارد که بی توجهی به آنها می تواند منجر 

به طلاق شود. 
فاطمه عباسی افزود: یکی از این علائم هشدار دهنده این است که زوج ها به 

فاصله کوتاهی آشنا می شوند و ازدواج می کنند.
وی ادامه داد: اگر افراد دوره کودکی و نوجوانی خود را دوره ناشاد و بد 

محسوب کنند، می تواند از علائم هشدار دهنده در ازدواج باشد.
وی خاطرنشان کرد: همچنین اگر افراد رابطه ضعیف با والدین یا خواهر و 
برادر خود داشته باشند یا به لحاظ عاطفی و مالی به خانواده خود وابسته 

باشند، احتمال ازدواج ناموفق افزایش می یابد.
رئیس مرکز توسعه و پیشگیری سازمان بهزیستی کشور اظهار داشت: اگر 
مراسم ازدواج بدون حضور خانواده و دوستان انجام شده باشد نیز یکی از 
علائم هشدار دهنده ای است که می تواند ازدواج را به سمت طلاق سوق 

دهد.
عباسی ، ازدواج قبل از 20 سالگی و بارداری در سال اول ازدواج یا دوران 
عقد و نامزدی را از دیگر علائم هشدار دهنده ازدواج عنوان کرد و گفت: اگر 
پیشینه زوج ها بطور معناداری از نظر مذهبی ، تحصیلی ، طبقه اجتماعی ، 

قومیت و سن متفاوت باشد نیز از علائم هشداردهنده ازدواج است.
وی یادآور شد: البته تمام این علائم نسبی است بطورمثال اینگونه نیست 
که حتما زوجی که از نظر سنی خیلی با هم تفاوت دارند ، ازدواج آنها منجر 
به شکست می شود اما این علائم، ضریب آسیب ازدواج را بطورمعناداری ، 

افزایش می دهند.
به گزارش ایرنا، اعتیاد ، طلاق، فساد اخلاقی، حاشیه نشینی و بی بند و باری 
از آسیب های اجتماعی به شمار می روند که در این میان اعتیاد نقش هم 

افزایی در بروز دیگر آسیب ها دارد. 

تعداد کل طلاق های ثبت شده در سال 95 برابر با 39 هزار و 282 مورد بود 
که نسبت به سال پیش از آن، بیش از 22 درصد افزایش داشت. در سال 94 
طلاق های ثبت شده برابر با 30هزار و 575 مورد بود. بیشترین طلاق های 
ثبت شده هم مربوط به شهرستان تهران با 26 هزار و 381 مورد بود و 
شهرستان های شهریار و ری با 2440 و 2437 مورد در رده های بعدی قرار 
داشتند. بررسی مدت زمان زندگی زوج ها هنگام طلاق حاکی از این است 
که در سال گذشته 11 درصد از طلاق ها در اولین سال زندگی مشترک و 40  

درصد دیگر حداکثر تا پنج سال پس از آغاز زندگی ثبت شده است.

 طرح مقاوم سازی خانه های روستایی سالها است که با 
جدیت در سطح روستاهای کشور در حال انجام است و به 
نوعی روستاها در حال بازسازی است خانه های فرسوده و 
قدیمی یکی پس از دیگری بازسازی و یا تعمیر میشوند تا 
روستاها جانی دوباره بگیرند و اهالی بتوانند زندگی را در 
خانه های نو ساز با کیفیت بهتری تجربه کنند اما در این 
راستا مسئولیت این اقدام مهم بر عهده بنیاد های مسکن 
کشور  سطح  در  که  بنیادی  شد  سپرده  اسلامی  انقلاب 
بسیج شده برای سازندگی و مقاوم سازی روستاها یکی از 
برنامه های مهمی است که سالها بر عهده این نهاد قرار گرفته 

است.
مهندس غلامحسین خانی مدیر کل بنیاد مسکن انقلاب 
با  اسلامی استان اصفهان است وی در گفتگویی در رابطه 
مقاوم سازی روستاها و اتفاقاتی که در این رابطه در استان 
اصفهان افتاده است گفت : از سال 1374 طرح مقاوم سازی 
روستاها در سطح کشور آغاز شده که البته از سال 1384  این 
طرح با جدیت در حال اجرا است و سالانه برای 210 هزار 
واحد مسکونی در کشور تسهیلات ویژه مقاوم سازی مسکن 
روستایی ارائه می شود که این تسهیلات با سود تنها 5 درصد 
برای مقاوم سازی خانه های روستایی به افراد و البته تسهیلات 
4 درصدی به انبوه سازان در قالب وام با بازپرداخت 10 و 12 

ساله پرداخت می شود .
وی افزود :در استان اصفهان نیز تا کنون 63 هزارو 933 واحد 
در روستاها و شهرهای زیر 12 هزار نفر تسهیلات دریافت کرده 
اند که این تسهیلات در قالب وام 18 میلیونی برای واحدهای  
نوسازی شده و 20 میلیونی برای بازسازی شده است و مردم 
میتوانند با مراجعه به دفاتر نظام فنی روستایی  اعلام درخواست 
کنند.در سال جاری 1396 نیز 9 هزارو 850 فقره سهمیه 
پیش بینی شده که از این تعداد 7 هزارو 46 واحد تا به امروز 
به  بانکها مراجعه داده شده و تسهیلات دریافت کرده اند .وی 
ادامه داد 205 هزار واحد روستایی باید مقاوم شوند تا سال 
1404 که از این تعداد تا به امروز حدود 63 هزار مقاوم سازی 
و اگر سالانه به  5 هزار و 800 واحد تسهیلات مقاوم سازی 
بدهیم 80 درصد واحد ها تسهیلات دریافت کرده اند ، اما در 
مجموع در حال حاضر 40 درصد روستاهای استان نیازمند 

مقاوم سازی هستند 
ارائه تسهیلات مسکن برای خانواده های دارای معلول 
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان اصفهان همچنین 
با بیان اینکه تامین مسکن برای خانواده های دارای بیش از دو 
معلول در دستور کار بنیاد مسکن انقلاب اسلامی قرار دارد، 
گفت: در این زمینه 446 خانوار شهری و 102 خانوار روستایی 
از تسهیلات بانکی 18 میلیون تومانی 10 ماهه امسال استفاده 
کرده اند.همچنین به خانواده های دارای بیش از دو معلول در 
استان اصفهان 30 میلیون تومان کمک بلاعوض شامل 15 

میلیون تومان از سوی بنیاد مستضعفان، 10 میلیون تومان 
تسهیلات بهزیستی و 5 میلیون تومان کمک هزینه بنیاد مسکن 
است.طبق مصوبه مطرح شده  تعلق گرفته  اسلامی  انقلاب 
همچنین 20 درصد تخفیف برای خانواده های تک معلولیتی 
در نظر گرفته شده است که در صورت تدابیر بیشتر برای این 
خانواده ها و همکاری سایر ارگان های مرتبط مثل بهزیستی و 
یا امضای معاهده دیگری توسط ارگان های بهزیستی و بنیاد 
مستضعفین، بنیاد مسکن هم برای کمک اقدام خواهد کرد.وی 
همچنین گفت تعهدات بنیاد مسکن در حوزه مسکن معلولان 

در همه شهرهای کوچک محقق شده است.
اجرای طرح هادی در 70 درصد روستاها

این مقام مسئول در ادامه اشاره ای هم به اجرای طرح هادی 
در روستاهای استان اصفهان کرد و در این رابطه اینگونه گفت  
در طرح هادی، سنددار کردن خانه های روستایی مطرح می 
شود، از این رو روستاییان اگر بخواهند پروانه ساخت تهیه کنند 
باید به دهیاری مراجعه کنند؛ دهیار روستا که مرجع صدور 
پروانه است از طرح هادی تبعیت و به مردم پروانه می دهد، ده 

سال فرصت دارد و بعد از ده سال طرح ها بازنگری می شود که 
خوشبختانه در 360 روستا طرح بازنگری داشتیم.بنیاد مسکن 
طرح هادی را از محل اعتبارات تملک و دارایی و از اعتبارات 
ملی اجرا می کند و دهیاری ها هم از محل 9 درصد مالیات 
بر ارزش افزوده برای اجرای طرح هادی استفاده می کنند و 
از همین رو تاکنون در بیش از 70 درصد روستاهای استان 
اصفهان طرح هادی اجرا شده است. همچنین برای اجرای 
طرح هادی امسال 40 میلیارد تومان اعتبار در اختیار بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی و  30میلیارد هم در اختیار دهیاری ها 
قرار گرفته تا به صورت مشترک این طرح را اجرا کنیم. وی با 
بیان اینکه قیر رایگان یکی از مزایای اجرای طرح هادی است 
ادامه داد از سال 1394تا 1396 خوشبختانه سهمیه خوبی 
برای آسفالت معابر روستایی دریافت و برای اجرای آسفالت نیز 
از کمک های مردمی استفاده کردیم،افزود: آسفالت روستایی 
در بیش از پانصد و ده روستای استان اصفهان انجام شد و به 
روایتی دیگر 55 درصد روستاهای استان با قیر رایگان آسفالت 

شدند. 

حضور جدی بنیاد مسکن اصفهان در بازسازی سرپل 
زهاب

مهندس خانی به حضور فعال بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
استان اصفهان در بازسازی نقاط زلزله زده استان کرمانشاه نیز 
اذعان داشت این بنیاد از زمان تاسیس تاکنون در مواقع بروز 
بحران های طبیعی و حوادث نسبت به احیا و بازسازی شهرها 
و روستاهای کشور آماده به خدمت بوده و در زلزله کرمانشاه 
احیای  اصفهان  استان  اسلامی  انقلاب  مسکن  بنیاد  نیز 
منازل مسکونی در سرپل ذهاب را عهده دار شد و  از 18 
هزار و258 واحد ارزیابی شده  10  هزار 935 واحد مسکونی 
و تجاری  قابل تعمیری بوده، 7 هزار 85 واحد نیز به طور 
کامل  تخریب گردیده است وی متذکر شد کارآوار برداری 
با 180 دستگاه ماشین آلات سنگین از آبان ماه آغاز شده و 
3هزارو488 واحد تا به حال آوار برداری شده و ما همزمان با 
آوار برداری تعمیرات را هم شروع کردیم که 8007نفر به بانک 
معرفی و تسهیلات دریافت و کار تعمیرات را شروع کردند.
خانی با بیان اینکه شش هزار و 156 واحد کمک های بلاعوض 

خود را دریافت کرده اند، افزود: همچنین صدور پروانه نظام 
مهندسی برای این حادثه دیدگان به صورت رایگان انجام شد 
ضمن اینکه  شهرداری  تا صد متر مربع رایگان کار نقشه 
برداری را با نظارت نظام مهندسی برای مردم انجام می دهد 
وبقیه را اگر مازاد بنا داشته باشند به نرخی که وزارت راه و 
شهرسازی اعلام کرده با همان قیمت از انها گرفته میشود . 
وی در ادامه در خصوص اسکان موقت در منطقه زلزله زده 
سرپل ذهاب افزود:واحد هایی که صد در صد تخریب شدند به 
آنها اسکان موقت تعلق میگیرد.  مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی استان اصفهان با بیان اینکه از شش هزار و 331 واحد 
مسکونی تخریبی در سرپل ذهاب به پنج هزار و 279 خانوار 
کانکس یا کمک بلاعوض پنج میلیون تومانی اهدا شده است، 
افزود: در کنار این اسکان موقت از استان اصفهان کمک های 
خوبی از طرف مردم در زمینه پوشاک و خوراک و نیاز های 
مورد نیاز  دریافت شده و بیش از 1000کانکس هم از طرف 
مردم استان اصفهان اهدا شده و شهر ستان هاهم از طریق 
ائمه جمعه و فرماندار ها و بخش داریها کمک کردند  که این 
کانکس ها نه تنها به سرپل ذهاب  بلکه به شهر ها و روستا ها 
هم تعلق می گیرد همچنین کمکهای بلاعوض دیگری جهت  
ساخت و ساز نیز داشتیم.وی خاطر نشان کرد: 260کانکس از 
فولاد مبارکه اهدا شده که با هماهنگی فولاد مبارکه به شهرها 
و روستاها تحویل داده شده است. مدیر کل بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی استان اصفهان همچنین به پروژه های دهه 
مبارک فجر امسال نیز اشاره کرد و گفت در دهه فجر امسال 
از 10هزار سند تک برگ سهمیه سال 96 حدود90 درصد 

تکمیل شده است.
در مجموع مسکن مهر آنچه در تعهد ما بوده  پایان 

یافته است
وی در ادامه در رابطه با مسکن مهر و اقدامات انجام شده 
در این زمینه نیز با بیان اینکه بهره برداری از مسکن مهر در 
شهرهای زیر 25 هزار نفر استان اصفهان به پایان رسیده است، 
اظهار داشت: دراین شهرها  27 هزار و 605 سهمیه مسکن 
مهر وجود داشت که تاکنون 26 هزار و 753 واحد با تقسیط 
وام در اختیار شهروندان قرار گرفته است.وی با بیان اینکه تعدا 
کل واحدهای بهره برداری شده در شهرهای زیر 25 هزار نفر 
27 هزار و 198 واحد است، گفت: هنوز برای واحدهای باقی 
مانده تقسیط وام انجام نشده است و تسهیلات اختصاصی برای 
مسکن مهر در استان اصفهان از 20 تا 40 میلیون تومان برآورد 
شده است البته این را نیز باید بگویم که 395 واحد در مرحله 
عملیات پایانی ساخت می باشد که از این تعداد  100 واحد در 
نوش آباد و مابقی هم مربوط به تعاونی های خوانسار و تیران 
است که باید هر چه زودتر تمام شود و البته پیگیراین موضوع 
هم هستیم اما در مجموع مسکن مهر آنچه به تعهد ما است 

پایان یافته است.

مدیر کل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان اصفهان  خبرداد

مقاوم سازی 205 هزار واحد روستایی تا سال 1404

تقویت بنیه دفاعی مساله مهم و ضروری در تامین امنیت و منافع ملی محسوب 
می شود و در ایران این توانمندی و قدرت دفاعی به دلیل اتکاء به نیروهای داخلی 
در سطح منطقه، بین الملل و مناسبات سیاسی از جایگاه ویژه ای برخوردار است 

که این اقتدار و عزت مرهون مردمی بودن انقلاب اسلامی به شمار می رود. 
پیروزی انقلاب اسلامی سبب شد تا نظام سلطه جهانی برای براندازی این نظام 
نوپا توطئه های فراوانی را طراحی کند و به مرحله اجرا دربیاورد. یکی از این 
توطئه ها، جنگ تحمیلی به وسیله رژیم بعث عراق بود که با از خودگذشتگی ها و 
دفاع قهرمانانه نیروهای مسلح و مردم ایران، نقش بر آب شد و متجاوزان از خاک 
وطن بیرون رانده شدند. تجربه جنگ تحمیلی ایران را واداشت در عرصه های 
گوناگون به پیشرفت، استقلال و اقتدار در تمامی زمینه های دفاعی دست یابد.

جمهوری اسلامی ایران بیش از سه دهه توانست در همه عرصه ها از جمله 
صنایع دفاعی، هوایی و زمینی با وجود تمامی مشکل ها و دشواری ها گام های 
بلندی بردارد. نیروهای مسلح ایران اکنون در ردیف قوی ترین ارتش های دنیا قرار 
گرفته اند که با استفاده از روش های استاندارد بین المللی و شیوه های انحصاری 
به ویژه در سال های اخیر با وجود شدت تحریم های ناعادلانه، تولیدات متنوعی 

از تجهیزات سخت افزاری و نرم افزاری مورد نیاز دفاعی را عرضه کرده اند. 
بیش از 2 هزار کیلومتر مرز آبی ایران از یکسو و حضور نیروهای فرامنطقه ای در 
آب های آزاد و آبراه های جنوب ایران از طرف دیگر ایجاب کرده است تا عرصه 

دفاع دریایی با پشتیبانی دیگر نیروها، متناسب با علوم و فنون روز توسعه یابد.
اصول دفاعی ایران مبتنی بر شاخص هایی است که مهمترین آن، پایبندی به 
اصل عدم تجاوز، نفی سلاح های کشتار جمعی به ویژه سلاح های اتمی و تاکید 
بر دفاع از مظلوم و ایستادگی در برابر متجاوز به شمار می رود. برپایه این اصول، 
یکی دیگر از ویژگی های دکترین دفاعی ایران، توسعه توان بازدارندگی در بعد 

نرم افزاری و سخت افزاری محسوب می شود. 
شکی نسیت که بخش قابل توجهی از امنیت کشور های منطقه منوط به ثبات 
امنیتی در کل منطقه خواهد بود. از این رو جمهوری اسلامی ایران بارها تاکید 
کرده است که همکاری برای برقراری امنیت به وسیله کشورهای منطقه بدون 
نیاز به حضور نظامی کشور های بیگانه، در اولویت سیاست های منطقه ای کشور 
قرار دارد. ایران همواره براین باور است که منافع دفاعی مشترک در منطقه در 

تنش زدایی و تحکیم ثبات و امنیت منطقه تاثیر شگرفی می گذارد.
»محمدرضا کائینی« معاون برنامه  ریزی و امور مجلس شورای اسلامی در 
سازمان پدافند غیرعامل کشور می گوید، هشت  سال جنگ با عراق با وجود 
پیامدهای ناگوار در عرصه  های اقتصادی، سیاسی و نظامی، فرصت مناسبی برای 
آزمون ساختار و اندیشه دفاعی کشور بود تا ایران بتواند به اقتدار کامل برسد. در 

ادامه دیدگاه های وی را از نظر می گذارنیم.
* جهت گیری راهبردی دفاعی ایران پس از جنگ تحمیلی

ضرورت بازنگری در اندیشه و ساختار نظامی کشور پس از جنگ تحمیلی 
برای تدوین یک راهبرد کارآمد همواره از توجه دولتمردان سیاسی- نظامی 
برخوردار بود زیرا هزینه های تحمیل شده در دفاع مقدس آزمونی سخت برای 
استراتژی دفاعی کشور محسوب می شد و همین عاملی به شمار می رفت 
تا در جهت گیری سیاسی- دفاعی و دستیابی به موشک های پیشرفته تاثیر 
بگذارد. خوداتکایی و خودکفایی در عرصه نظامی، نوسازی و تجهیز هر چه بیشتر 
نیروهای مسلح از جمله راهبردهایی بود که ایران را به طرف توانمندی های 
بیشتر در زمینه دفاعی- نظامی سوق داد. البته در این میان تهدیدها و تحریم 
های به وجود آمده پیشرفت های جمهوری اسلامی را در مسیر تحقق بخشیدن 

به هدف های خود با کندی همراه کرد. 
* توانمندی دفاعی ایران و به چالش کشیدن سلطه طلبان

ایران در سال های اخیر با توانمندی های کسب شده در زمینه دفاعی توانست 
قدرت های غربی به ویژه آمریکا را به چالش بکشد و آنها را پای میز مذاکره 
بنشاند. دشمنان ایران همواره درصدد تضعیف فعالیت های دفاعی و موشکی 
کشور هستند و با برنامه ها و تحریم های گوناگون تلاش می کنند تا صنایع 
دفاعی ایران همواره کارآمد و نوین باشد و هیچ گونه تهدیدی نتواند، این روند را 
متوقف کند. پیشرفت ایران سبب شده است تا قدرت های جهانی در سیاست های 
خود در برابر ایران تجدیدنظر کنند و دشمنی  های خود علیه جمهوری اسلامی 

ایران را از روش هایی غیر از شیوه سخت دنبال کنند. 
** پیشبرد خودکفایی نظامی جمهوری اسلامی ایران

تولید سیستم های تسلیحاتی و تجهیزاتی در داخل کشور به معنای خوداتِکایی 
در عرصه نظامی محسوب می شود. توسعه حوزه صنایع دفاعی سبب شده است 
تا کشور جایگاه نخست و شایسته ای در معادلات منطقه ای به دست آورد. 
همچنین اشتغال در صنایع دفاعی کشور در مقایسه با دیگر کشورهای منطقه و 
در حال توسعه نشان از این مساله دارد که ایران می تواند در مقطع زمانی خاص 

جایگاه بالایی را به خود اختصاص دهد. 
* تلاش برای ایجاد بازدارندگی در ارتباط با کشورهای منطقه؛ راهبرد 

نظامی ایران
ایران پس از جنگ تحمیلی همواره در تلاش برای بازدارندگی در ارتباط با 
کشورهای منطقه بوده است. استراتژی بازدارندگی مستلزم هرگونه مجازات، 
تهدید و متقاعد کردن دیگران به شمار می رود که ابزارهایی همچون افزایش 
توانایی عمومی نظامی، تکامل سلاح های پیشرفته دارای تخریب گسترده و ... در 

آن به کار می رود. بازدارندگی می تواند تمامی جنبه های نظامی مختلف را در 
برگیرد. قدرت ایران در عرصه های دریایی، زمینی، قدرت موشکی و ... نشان از 
اقتدار ملی و توان دفاعی دارد که سبب شده است تا در سطح منطقه به عنوان 
ابر قدرت شناخته شود. جمهوری اسلامی ایران امروزه از مقبولیت دیگر کشورها 
برخوردار است که ریشه آن را می توان در توانمندی در این حوزه با اتکاء به 
قدرت داخلی و مردم جست وجو کرد. در واقع باید دانست پایداری قدرت ایران 
با حفظ توانمندی های داخلی تضمین می شود. مقاومت مردم در برابر تمامی 
تحریم ها از جمله در حوزه هسته ای توانست ایران را در به دست آوردن منافع 
خود در سطح بین المللی مقتدر کند که این مهم در تمامی زمینه های دفاعی 

به خوبی مشهود است. 

انقلاب اسلامی؛ اقتدار ملی، آمادگی دفاعی و امنیت پایدار 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم مطرح کردتوانمندی دفاعی و نظامی ایران رهاورد بزرگ انقلاب اسلامی 

1100 میلیارد تومان هزینه احداث کمربندی 
جدید شهر قم 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: حجم سرمایه گذاری برای اجرای پروژه 
کمربندی جدید شهر قم حدود هزار و 100 میلیارد تومان است و تفاهم نامه ای را با 

بخش خصوصی برای احداث این پروژه منعقد کردیم. 
حسن صبوری با اشاره به کمربندی جدید قم اظهار کرد: مطالعات این مسیر به طول 
110 کیلومتر صورت گرفته است، حجم سرمایه گذاری برای اجرای پروژه هزار و 100 
میلیارد تومان است و تفاهم نامه ای را با سرمایه گذار بخش خصوصی در این زمینه به امضا 
رساندیم. وی ادامه داد: مدت زمان لازم برای اجرای پروژه کمربندی قم براساس تفاهم 
نامه حدود دو سال است و به دنبال اخذ مجوز ساخت این آزادراه از هیأت دولت هستیم تا 
با سرمایه گذار بخش خصوصی برای احداث آن قرارداد ببندیم. مدیرکل راه و شهرسازی 
استان قم افزود: محور قم-جعفریه به طول 40 کیلومتر، چهار قطعه دارد، تاکنون سه قطعه 
از این محور به بهره برداری رسیده است و طول قطعه چهارم محور، 4.5 کیلومتر است و 
65 درصد پیشرفت فیزیکی دارد، تکمیل محور قم-جعفریه نیاز به 6 میلیارد تومان اعتبار 
دارد و در صورت تامین اعتبارات تا پایان سال، این محور به صورت کامل به بهره برداری 
خواهد رسید. صبوری با اشاره به وضعیت پروژه تقاطع پردیسان اظهار کرد: قرار بود که 
تملک این پروژه توسط شهرداری و احداث آن توسط اداره راه و شهرسازی صورت گیرد، 
به علت عدم تملک فضای لازم، پروژه تقاطع پردیسان به صورت ناقص به بهره برداری 
رسید، برای ادامه مسیر از این تقاطع به سمت جاده اراک برنامه ریزی کردیم. وی ادامه 
داد: عملیات اجرایی مسیر 2.8 کیلومتری تقاطع غیر همسطح پردیسان به جاده اراک 
سال آینده آغاز خواهد شد و احداث این مسیر نیاز به آزادسازی یک سری از اراضی دارد. 
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم خاطرنشان کرد: دولت تسهیلات بانکی به ساکنان بافت 
فرسوده در شهر قم می دهد، نرخ سود این تسهیلات  8.5 درصد است و تمایل مردم به 

خرید و فروش در بافت فرسوده در شهر قم زیاد شده است.

از ابتدای سال 97 صورت می گیرد 

ممنوعیت صدور بارنامه برای ناوگان
 بالاتر از 50 سال 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: در راستای اجرای قانون هوای پاک، 
اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان از ابتدای سال آینده برای ناوگان بالاتر از 

50 سال بارنامه صادر نخواهد کرد. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم، تورج همتی در 
سخنانی اظهار داشت: استان قم در چهارراه مواصلاتی کشور قرار گرفته و متأسفانه از 
آلودگی ناشی از تردد زیاد خودروهای سبک و سنگین در جاده های استان به شدت متأثر 
می شود. وی از ممنوعیت صدور بارنامه برای ناوگان حمل و نقل جاده ای بالاتر از 50 
سال از ابتدای سال 97 خبر داد و گفت: اداره کل راهداری استان قم در راستای اجرای 
قانون هوای پاک و ارتقاء بهره وری و شاخص های زیست محیطی از تردد ناوگان باربری 
بالاتر از 50 سال جلوگیری بعمل می آورد. مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم در 
ادامه افزود: در هسته مرکزی شهر قم نیز باید با اعمال محدودیت های ترافیکی و نوسازی 
ناوگان حمل و نقل عمومی و البته توسعه فضای سبز شهری و منطقه ای، در جهت کاهش 
آلودگی هوای کلانشهر قم گام برداریم.وی در پایان تصریح کرد: اجرای قانون هوای پاک در 
استان قم با همکاری و مشارکت تمامی مسؤولان و دستگاههای اجرایی با جدیت پیگیری 
می شود و امیدواریم آثار و نتایج مثبت و مؤثری در جهت کاهش آلودگی هوا و تأمین 

سلامت عمومی جامعه به دنبال داشته باشد. 

همزمان با ایام الله دهه فجر صورت گرفت

آغاز عملیات اجرایی مرکز خدمات جامع 
سلامت و پایگاه اورژانس قم

عملیات اجرایی احداث مرکز خدمات جامع سلامت و پایگاه اورژانس 115 قم همزمان 
با ایام الله دهه فجر در قم آغاز شد. 

به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، ابوالفضل ایرانی خواه رئیس دانشگاه 
علوم پزشکی قم، در این مراسم که با حضور استاندار قم برگزار شد گفت: این مراکز در 
زمینی به متراژ 450 متر و به ارزش تقریبی 4 میلیارد و 200 میلیون تومان توسط یکی از 
خیرین واگذار شده است.وی بیان کرد: عملیات احداث این مرکز نیز توسط دو خیر دیگر 
انجام خواهد شد و عملیات احداث این مرکز منشا خیر و برکت خواهد بود.رئیس دانشگاه 
علوم پزشکی قم به نقش بارز خیرین حوزه سلامت اشاره کرد و گفت: خیرین نقش موثری 
در امر سلامت و بهداشت دارند که همواره شاهد این نقش در سطح استان هستیم.سید 
مهدی صادقی استاندار قم نیز در این مراسم طی سخنانی به نقش بارز خیرین اشاره کرد 
و گفت: نقش خیرین در توسعه و عمران استان به ویژه در بخش سلامت چشمگیر است.
استاندار قم با بیان اینکه بدون کمک مردم، دولت نمی تواند مشکلات زیرساختی کشور را 
بطرف کند افزود: خداوند متعال پاسخگوی صدقه جاریه و عمل خیر این عزیزان خواهد 
بود.شایان ذکر است این مرکز سلامت و پایگاه اورژانس، طی دو سال با اعتبار معادل 42 
میلیارد ریال و در زمینی به مساحت 450 متر مربع در خیابان 75 متری عمار یاسر توسط 

خیرین نیکوکار ساخته خواهد شد.

رئیس مرکز پیشگیری بهزیستی در گفت و گو با ایرنا اعلام کرد 

علائم هشدار دهنده طلاق قبل از ازدواج 






